






3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,978,000یک مثقال طلا

1,149,200یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

11,250,000سکه بهار آزاد ی

11,270,000سکه امامی

5,630,000نیم سکه

2,900,000ربع  سکه

1,850,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 36,800,000 206 تیپ 5

EF7 43,000,000  دنا با موتور 

GLX 405 28,600,000 پژو 

SLX 405 30,600,000 پژو 

ELX 39,700,000 پژو پارس 

 35,300,000 پژو پارس سال

E2 90 38,000,000 تند ر 

LX 33,000,000 رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 30,100,000 سمند LX سال

قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM 40,500,000 

 MVM 46,000,000 550 دنده ای

X33 62,000,000 تیگو 
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اگرچه بانک مرکزی مدت ها است وعده تک نرخی شدن ارز را دائما 
به تأخیر می اندازد اما به نظر می رسد آخرین گام ها برای این اتفاق مهم 
و ضروری برداشته شده و بزودی شاهد حذف نرخ های متعدد برای 

ارز خواهیم بود.
ولی الله سیف در این زمینه با اشاره به برنامه های بانک مرکزی در 
سال جاری تک نرخی کردن ارز را "از اولویت های بانک مرکزی در سال 

جاری اعلام می کند که تا پایان امسال این مهم محقق خواهد شد".
ولی الله سیف رئیس کل بانک مرکزی می گوید: "بانک مرکزی 
نگاهی مدیریت شده به بازار ارز دارد و موظف است در این بازار از شوک 
های هیجانی پیشگیری کند. نظام ارزی کشور ما شناور مدیریت شده 
است و اگرچه نرخ ارز ثابت نیست ولی در دامنه  مجاز متحرک است. 
همچنین برابری نرخ ارز باید منطبق بر واقعیت های اقتصاد باشد و لازم 
است از تثبیت افراطی آن پرهیز شود. در غیر این صورت همچون 

تجربیات پیشین با افزایش شدید قیمت ارز مواجه خواهیم شد". یکی 
از ابزار و لوازم تک نرخی کردن ارز، امکان تزریق ارز به مقدار لازم در 
بازار توسط بانک مرکزی است. از همین رو مسئولان بانک مرکزی دائما 
تاکید و تکرار می کنند که با اجرای برجام و کاهش محدودویت های 
بانکی و تسهیل انتقال ارز به داخل، یکی از پیش شرط های تک نرخی 

کردن فراهم شده است.
بانک جهانی هم در گزارشی از آزادی 30 میلیارد دلار دارایی بلوکه 
شده ایران پس از برجام خبر داده است که "بر اساس برجام، حدود 
30 میلیارد دلار از دارایی های بلوکه شده ایران آزاد شده و این کشور 
اجازه یافته به دارایی های خود در خارج از کشور دسترسی پیدا کند". 
مهدی پازوکی کارشناس اقتصادی در این باره معتقد است "دولت باید 
در بلند مدت به سمت یکسان سازی و تک نرخی شدن ارز برود. در 
شرایط فعلی مناسب نیست که ارز مبادله ای را افزایش دهند. یعنی 

اگر بانک مرکزی ذخایر ارزی مطمئنی با توجه به کاهش قیمت های 
نفت داشته باشد و اگر  محاسبات کارشناسی درستی انجام داده باشد 
که بتواند ارز را به سمت یکسان سازی پیش ببرد،می تواند اقتصاد را به 
ثبات رسانده و به سمت رشد اقتصادی هدایت کند. دونرخی بودن ارز 
رانت در اقتصاد ایجاد می کند و باعث می شود عده ای که رابطه دارند 
یا دسترسی به ارز مبادله ای دارند از یک رانت اقتصادی برخوردار شوند.

نرخ ارز باید در بازار و توسط نظام عرضه و تقاضا تعیین شود. این 
در حالی است که در ایران عرضه کننده عمده ارز دولت است،چون 
منابع ارز حاصل از نفت در اختیار دولت است د رنتیجه دولت نرخ 

گذاری می کند". 
گذشته از مسئولان دولتی، فعالان بخش خصوصی نیز یکی از مطالبه 
گران اصلی تک نرخی شدن ارز هستند چرا که ادامه شرایط فعلی و 
وجود چند نرخ برای ارز را عامل مخرب بزرگی برای فضای کسب و 

کار می دانند.
 سید رضی حاجی آقامیری عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی  و 
صنایع و معادن تهران در این باره می گوید: " ارز باید شناور باشد. یعنی 
با بازار هماهنگ باشد. در حال حاضر افزایش نرخ ارز با افزایش نرخ 
تورم تطبیق نمی کند. طبق برنامه چهارم و پنجم توسعه باید معادل 
مابه تفاوت نرخ تورم داخلی و تورم بازار های خارجی هر سال نرخ ارز 
را افزایش دهند که این اتفاق تاکنون در دولت های گذشته نیفتاده 
است. ما خیلی عقب هستیم. شاید اگر با این برنامه جلو می رفتیم، 
دلار در کشور باید 5 یا 6 هزار تومان می شد. البته به نظر من این نرخ 
مشکلی ایجاد نمی کرد. اتفاقی که می افتاد، این بود که واردات اجناس 
دست سوم انجام نمی شد و ارز کشور بی خودی به بیرون نمی رفت. 
همچنین تولید ملی تقویت می شد و صادرات افزایش می یافت. این 
اتفاق ضرری برای کشور نداشت. مردم خودشان را با این نرخ ارز تطبیق 
می دادند. در حال حاضر با این قیمت ارز، چه اجناسی وارد می شود 
و  با چه قیمت هایی خریدار دارد. پس مشاهده می کنیم که مردم 
خودشان را  می توانند با نرخ ارز تطبیق دهند".به گزارش خبرآنلاین، 
یکی از مجاری دامن زدن به چند نرخی بودن ارز، اختصاص ارز با نرخ 
مبادله ای است از این رو بسیاری از فعالان اقتصادی و کارشناسان 
تأکید دارند برای حرکت به سمت شرایط تک نرخی لازم است، 
توزیع ارز مبادله ای متوقف شود. احمد پورفلاح، مشاور وزیر صنعت، 
معدن و تجارت می گوید: "با توجه به اینکه منابع ارزی محدود است 
و به صورت قطره چکانی تزریق می شود؛ بهترین مقطع تاریخی برای 

حذف ارز مبادله ای از گردونه تجارت کشور، اکنون است. با توجه به 
اینکه عرضه ارز به صورت گسترده انجام نمی شود، از این رو حذف یکباره 
ارز مبادله ای نمی تواند شوک زیادی به اقتصاد کشور وارد کند. به گفته 
این فعال بخش خصوصی، حذف تدریجی ارز مبادله ای در اقتصاد 
جواب نمی دهد. از این رو، حذف ارز مبادله ای به صورت یکباره باید در 
دستور کار سیاست گذاران و متولیان تجارت کشور قرار گیرد. پورفلاح 
ابراز امیدواری کرد این اقدام مثل قانون هدفمندی یارانه ها که به موقع 
عملیاتی شد، اما بد اجرا شد، نباشد. این فعال صنعتی پیشنهاد داد برای 
اینکه فشار بیشتری به نقدینگی واحدهای صنعتی وارد نشود، تلاش 

شود که نرخ ارز، چیزی بین ارز آزاد و مبادله ای باشد".
در همین راستا سرانجام دستورالعملی از سوی بانک مرکزی به بانک 
ها ابلاغ شد که بر اساس آن امکان ورود آن ها به خرید و فروش ارز در 

بازار آزاد فراهم می شود.
بنا بر این دستورالعمل "بانك ها مجاز می شوند ارز آزاد مشتری را 
تحویل گرفته و نسبت به خرید و فروش آن اقدام کنند. همچنین صادر 
کنندگان می توانند ارز حاصل از صادرات خود را به بانك بفروشند یا 

سپرده گذاری کنند".
کارشناسان معتقدند ابلاغ دستورالعمل خرید و فروش ارز در بازار 
آزاد به بانک ها در واقع به این معناست که دولت، تعیین قیمت ارز بر 
اساس مکانیزم بازار و تناسب عرضه و تقاضا را به رسمیت شناخته است.

از سوی دیگر با مجاز شدن خرید و فروش ارز توسط بانک ها، منابع 
ارزی کشور و بانک ها افزایش می یابد و همچنین مبادلات ارزی از سمت 
بازار ارز به سمت سیستم بانکی حرکت می کند. با این مجوزشبکه بانکی  
از این پس بازیگر اصلی بازار ارز می شود و این چارچوب مثبتی برای 
ایجاد ثبات در بازار ارز خواهد بود. منابع تجهیز شده با نرخ مناسب و 

برای اهداف سیستم بانکی و بانک مرکزی قابل تخصیص است.
مهدی تقوی، کارشناس اقتصادی در این باره معتقد است"اگر ارز 
توسط دلالان وارد بازار شود و در بازار خرید و فروش شود، به طوری 
که خریداران از بانک مرکزی ارز نگیرند و بفروشند، ولی بازار بر مبنای 
عرضه وتقاضا باشد، مکانیزم عرضه و تقاضا بازار ارز را  تعیین می کند. 
در واقع قیمت ارز را بازار مشخص می کند.با این حال هیچ کس نمی 
تواند زمان تک نرخی شدن ارز را پیش بینی کند، افزود: »مکانیزم 
جدید بانک مرکزی که باعث می شود واردکننده از بانک ها ارز بخرند 
و صادرکننده به بانک ارز خود را بفروشد،بازار به سمت رقابتی شدن 

پیش می رود".

 رئیس اداره ابزارهای نوین مالی فرابورس گفت: برای جلوگیری از افزایش نرخ اوراق 
تسهیلات مسکن، قرار است مدت اعتبار اوراقی که به زمان سررسید و ابطال نزدیک شده 

اند، به مدت 6 ماه تمدید شود. 
افزایش نرخ اوراق تسهیلات مسکن در روزهای اخیر سبب بروز نگرانی هایی در میان 

استفاده کنندگان از این اوراق شده است.
نرخ هر برگ تسهیلات پنج میلیون ریالی مسکن در بازار سرمایه به بیش از یک میلیون 
ریال افزایش یافته که باعث می شود، خریدارانی که قصد دارند از طریق وام مسکن خانه دار 
شوند، هزینه زیادی را پرداخت کنند. علیرضا توکلی رئیس اداره ابزارهای نوین مالی فرابورس 
در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا درباره افزایش قیمت اوراق تسهیلات مسکن و عبور نرخ 
آنها از یک میلیون ریال، گفت: بر اساس بررسی ها، اتفاق خاصی در بازار رخ نداده و احتمالا 

یک موج مقطعی خرید شکل گرفته است که تا چند هفته آینده رفع می شود.
وی درباره نقش دلالان در افزایش اوراق تسهیلات مسکن، افزود: نمی توانیم آن را دلالی 
نامید، در واقع یک موج خرید شکل گرفته و برخی حاضر شده اند، این اوراق را با قیمت بالا 
خریداری کنند. رئیس اداره ابزارهای نوین مالی فرابورس اضافه کرد: گزارش ها نشان می 

دهد که حجم اوراق غیرمفید که برای دلالی استفاده می شود، پایین است.
وی درباره راهکارهای کنترل نرخ اوراق مسکن و جلوگیری از افزایش قیمت، گفت: قرار 

است به زودی اطلاعیه منتشر شود که بر اساس آن، مدت اعتبار آن دسته از اوراق مسکن که 
به سررسید ابطال خود نزدیک شده بودند، تمدید می شود.

توکلی ادامه داد: انتشار این اطلاعیه و تمدید مدت اعتبار این اوراق می تواند، تا حدی از 
فشار تقاضا در بازار اوراق بکاهد و قیمت ها را مقداری کاهش دهد. وی با بیان این که انتظار 
داریم که حجم عرضه اوراق مسکن در بازار افزاش یابد، اضافه کرد: ارزش اوراقی که سررسید 
آنها فرارسیده و در حال باطل شدن بودند، حدود یک هزار و 500 میلیارد ریال است که به 
مدت 6 ماه تمدید می شوند. رئیس اداره ابزارهای نوین مالی فرابورس تاکید کرد: البته انتشار 
این اوراق می تواند اندکی بر قیمت ها تاثیر گزار باشد و نرخ اوراق در نهایت در مکانیزم عرضه 
و تقاضا تعیین خواهد شد. وی با بیان این که در سال های اخیر، همیشه شاهد وقوع چنین 
نوساناتی در بازار بوده ایم، گفت: باید توجه داشت که سقف تسهیلات مسکن از 200 میلیون 
به یک میلیارد و 100 میلیون ریال افزایش یافته که باعث می شود تعداد اوراق مورد نیاز 
برای دریافت وام افزایش یابد، اما حجم اوراق عرضه شده به همین نسبت افزایش نیافته است.

رئیس اداره ابزارهای نوین مالی فرابورس ادامه داد: در واقع تعداد افراد متقاضی اوراق افزایش 
نیافته، بلکه حجم اوراق مورد نیاز آنها بالا رفته است.

وی درباره راهکارهای افزایش عرضه اوراق در بازار گفت: باید مسکن کاری کند تا مردم 
سپرده گذاری بیشتری در این بانک انجام دهند تا بانک مسکن بتواند اوراق بیشتری را در 

بازار عرضه کند. توکلی افزود: بانک مسکن نمی تواند بدون پشتوانه اوراق منتشر کند، در واقع 
برای مبلغی که مردم در بانک مسکن سرمایه گذاری می کنند، اوراق در نظر گرفته می شود 

که آن را در بازار عرضه می کنند.
به گزارش ایرنا، معاملات حق تقدم تسهیلات مسکن از سال 1389 در شرکت فرابورس 
ایران آغاز شده است و اکنون بیش از 20 نماد حق تقدم تسهیلات مسکن در این شرکت 
معامله می شود.سقف تسهیلات خرید و ساخت مسکن از محل اوراق گواهی حق تقدم 
استفاده از تسهیلات مسکن برای زوج هایی که تاریخ عقد آنها از اول فروردین 1385 و بعد 
از آن باشد )مشروط به استفاده نکردن از تسهیلات طرح 92( از 500 میلیون ریال به سقف 
های جدید افزایش پیدا کرده است. بر این اساس، سقف تسهیلات برای هر پلاک ثبتی در 
تهران یک میلیارد ریال و در مرکز استان ها و شهرهای بالای 200 هزار نفر مبلغ 80 میلیون 
ریال است که در این صورت اوراق مورد نیاز برای تهران 200 برگه و برای شهر های بالای 
200 هزار نفر 160 برگه و برای سایر مناطق شهری که 600 میلیون ریال برای هر پلاک 
ثبتی است، 120برگه خواهد بود. سقف فردی تسهیلات خرید و ساخت مسکن از محل 
گواهی حق تقدم استفاده از تسهیلات مسکن در تهران 600 میلیون ریال و در مرکز استان 
های بالای 200 هزار نفر مبلغ 500 میلیون ریال است که شمار اوراق مورد نیاز در تهران 

120 ورقه و در مراکز استان ها 100 ورقه است.

فرمانتکنرخیکردنارزچهزمانیصادرمیشود؟

راهکار مهار افزایش نرخ اوراق تسهیلات مسکن

اعتبار اوراق سررسید شده تمدید می شود 
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علی لاریجانی در آئین تجلیل از قهرمانان ورزشی سال 94 قم 

سرمایه گذاران به کمک ورزش بیایند 

رییس مجلس شورای اسلامی با تاکید بر ضرورت سرمایه گذاری بخش غیردولتی در 
زمینه ورزش گفت: مجلس، اختصاص یک درصد از بودجه دستگاه اجرایی در بحث ورزش 

را پیگیری می کند. 
علی لاریجانی عصر پنجشنبه در آئین تجلیل از قهرمانان ورزشی سال 1394 استان 
قم افزود: پیشنهادهای در زمینه ورزش در راستای ارائه امکانات مطلوب صورت گرفته که 
مجلس در بحث بودجه و برنامه از آن حمایت می کند. وی بر ضرورت سرمایه گذاری بخش 
غیردولتی در زمینه ورزش تاکید کرد و گفت: باید نهادهای سرمایه گذاری به کمک ورزش 
بیایند و مجلس اختصاص یک درصد از بودجه دستگاه اجرایی در بحث ورزش را پیگیری 
می کند. نماینده مردم قم در مجلس شورای اسلامی اظهار کرد: وزارت ورزش باید امکانات 
را در اختیار ورزشکار قرار دهد ضمن اینکه بخش خصوصی حضوری فعال در زمینه سرمایه 
گذاری ورزش داشته باشد و نباید همه بر عهده دولت باشد. رئیس مجلس شورای اسلامی 
گفت: باید ورزشکاران کشور از جمله ورزشکاران قم از سوی مسوولان مورد حمایت واقع 
شوند تا آنها با روحیه ای شاداب زمینه کسب موفقیت را به صورت هرچه بهتر فراهم کنند.وی 
همچنین با تبریک میلاد باسعادت حضرت معصومه )س( و گرامیداشت دهه کرامت، خطاب 
به ورزشکاران گفت: کاری که شما ورزشکاران در زمینه قهرمانی انجام می دهید، بسیار مهم 
و باعث افتخار برای استان قم و بخصوص کشور است که خود عامل اقتدار ملی است.رییس 
مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: شما سهم مهمی در ابتهاج مردم دارید و کار شما صرفا 
ورزشی نیست، بلکه به اقتدار ملی ختم می شود که باید به این موضوع مهم اهمیت داد.

وی از وزارت ورزش و جوانان بابت برگزاری این آئین تشکر کرد و گفت: لازم است این گونه 
مراسم هر ساله برگزار شود تا مردم تصویری از احساسات قهرمانان داشته باشند.رییس قوه 
مقننه افزود: ورزش قم حرکت رو به جلو دارد، این در حالی است که سهم سرانه ورزشی در 
این استان نسبت به استانداردهای جهانی فاصله زیادی دارد؛ بر این اساس باید قم آباد شود تا 
زمینه ایجاد روحیه مطلوب فراهم شود و در این راستا همه باید کمک کنند تا فاصله ای که 
قم با استانداردهای جهانی دارد به حداقل برسدلاریجانی گفت: استان قم استعدادهای خوبی 

در زمینه ورزش دارد که اقتضا می کند در این بخش سرمایه گذاری شود.

مدیر کل ورزش و جوانان استان قم :سال گذشته

ورزشکاران قمی صاحب ۱۷ مدال
 بین قاره ای و آسیایی شدند

مدیر کل ورزش و جوانان استان قم گفت: در حال حاضر استان قم 86 تیم در لیگ ها و 
مسابقات قهرمانی کشور دارد و طی سال گذشته صاحب 1۷ مدال بین قاره ای و آسیایی 

شده است. 
حسن عابدی در مراسم تجلیل از مدال آوران ورزش استان قم در رویدادهای برون مرزی 
که با حضور علی لاریجانی رئیس مجلس شورای اسلامی، معاون توسعه ورزش همگانی 
وزارت ورزش و جوانان و استاندار و مسئولان قم در دانشگاه قم برگزار شد، اظهار داشت: 
عملکرد ورزش قم در سال 94 نسبت به سال 93 رشد چشمگیری داشته است و این رشد 
را در حوزه منابع مالی و اعتبارات نیز می توان مشاهده کرد که این افزایش اعتبارات در اختیار 
هیئت های ورزشی قرار گرفته است.وی افزود:  ورزش قم در سال گذشته صاحب 1۷ مدال از 
رویدادهای آسیایی و بین قاره ای شده است که یک مدال از این تعداد مدال به بانوان ورزشکار 
قم اختصاص دارد ضمن این که در سال گذشته 8 بار میزبانی اردوی تیم های ملی در رده ها 
و رشته های مختلف را بر عهده داشتیم که 30 درصد در این زمینه رشد حاصل شده است.

مدیرکل ورزش و جوانان استان قم گفت: در حال حاضر استان قم 86 تیم در لیگ ها و 
مسابقات قهرمانی کشور بر اساس آمار سال 94 دارد در حالی که این رقم در سال 93 برابر 
با ۷1 تیم بود و با وجود مشکلات مالی و کمبود اعتبارات، باز هم با همیاری جامعه ورزش 
توانستیم تعداد تیم های کشوری ورزش قم را افزایش دهیم.عابدی بیان داشت: از میان 86 
تیمی که از قم در رشته های مختلف در لیگ ها و مسابقات قهرمانی کشور شرکت می کنند 
18 تیم متعلق به ورزش بانوان است و ورزش بانوان ما در مقایسه با گذشته شرایط بهتری 
دارد و تیم های ورزشی ما در بخش بانوان، تیم های موفق تری نسبت به گذشته هستند.

وی عنوان کرد: سال گذشته در ارزشیابی وزارت ورزش و جوانان در میان استان های گروه 
3 ارزشیابی وزارت، در جایگاه نخست قرار گرفتیم و آمار 12۷ مدال بین المللی ما، به این 
موفقیت ورزش قم کمک شایانی کرد ضمن این که در حوزه برگزاری مسابقات انتخابی 
استان و قهرمانی استان، 380 رویداد را پشت سر گذاشتیم و برگزاری مسابقات لیگ های 
استانی را در اولویتی بالا قرار داده ایم. مدیرکل ورزش و جوانان استان قم تصریح کرد: در 
صورتی که بتوانیم از بودجه ورزشی که به صورت اختیاری برای دستگاه های دولتی تعریف 
شده استفاده کنیم می توانیم ورزش قم را متحول کنیم البته نیاز ورزش کشور و استان قم 
این است که مجلس در این زمینه کمک بیشتری کند و این درصد را برای دستگاه ها تبدیل 

به الزام کند در حالی که در حال حاضر الزامی در کار نیست و اختیاری است.

بمب ساعتی زیر صندلی ریاست طاهری!
علی اکبر طاهری از وزیر ورزش اولتیماتوم گرفته و هیچ بعید نیست بزودی به بهرام 

افشارزاده بپیوندد.
داریوش سعیدی-خبرگزاری خبرآنلاین: محمود گودرزی به شدت از مسئولان استقلال و 
پرسپولیس شاکی است. او خشمش از این گران کردن دو تیم در فصل نقل و انتقالات را با 
تغییر مدیر استقلال نشان داد و افشارزاده را به خانه اش فرستاد. بعد گفتند او بازنشسته است 
و برایش بهانه تراشیدند ، درحالی که خود حسنی خو هم بازنشسته است و همان مشکل 
افشارزاده را دارد. این نشان از مسئله دیگری داشت ، اینکه وزیر از روند هزینه ها و شکل 
مدیریت باشگاه گلایه داشتهاست. او البته از دو سال قبل گفته بود اجازه نمی دهد روند هزینه 
کرد در این دو تیم غیر متعارف باشد و حالا رقم بالای 20 میلیارد تومان را برای این خریدها 
نمی پذیرد. او البته پیشتر هم گفته است اجازه نمی دهد ریخت و پاش مالی در این تیم ها 
باشد و انتشار لیست قرارداد بازیکنان ،گامی بلند از سوی تشکیلات گودرزی بود برای شفاف 
سازی. حالا اما ابهام ها در مبالغ قراردادها سبب شده است تا وزیرکمیته تحقیق تشکیل دهد. 
او حتی به نزدیکترین دوستش در ورزش یعنی طاهری هم گفته اگر برایش مسجل شود 
ارقام اعلام شده یک میلیاردی برای وحید امیری و ۷00 میلیونی برای جلال حسینی واقعی 
نباشند ، فارغ از رفاقت شان ،تغییرات مدیریتی در پرسپولیس هم در راه خواهد بود. البته نوع 
ارتباطات الی میان پرسپولیس و استیل آذین از دیگر مواردی است که وزارت ورزش اصرار 
دارد شفاف و روشت اعلام شود و مشخص شود این همه پز داده شده درباره پرداخت پول 

قرارداد بازیکنان ،چه بوده است؟

عضو فراکسیون ورزش مجلس :

ابهام در قراردادهای فوتبال پذیرفتنی نیست 
عضو فراکسیون ورزش مجلس با بیان اینکه رقم های بی حساب وکتاب در فوتبال محل 

آسیب است، گفت: باید با شفاف سازی فضا را برای تصمیم گیری های صحیح مهیا کرد. 
همایون یوسفی با اشاره به اینکه انتشار قراردادهای بازیکنان فوتبال در رسانه ها موجب 
شفاف سازی اذهان عمومی می شود، گفت: در همه جای دنیا رقم قرارداد بازیکنان ورزشی، 
رسانه ای و اعلام عمومی می شود، در ایران نیز مسئولان باید با رسانه ای کردن رقم های واقعی 
قرادادهای ورزش های قهرمانی که بودجه خود را از دولت بودجه دریافت می کنند به حل 
مشکلات ورزش کمک کنند، چراکه به نظر می رسد برخی از رقم های اعلام شده واقعی 

نباشند و این عدم صداقت تشویش اذهان عمومی را به دنبال دارد.
شفاف سازی در دریافتی های ورزشکاران؛ ایجاد فضای سالم برای ورزش کشور 
نماینده مردم اهواز در مجلس شورای اسلامی با اشاره به مخالفت برخی از بازیکنان قدیمی 
فوتبال با رسانه ای شدن رقم های قراردادها، بر ضرورت این شفاف سازی این قرادادها تاکید 
کرد و افزود: شفاف سازی در همه موارد مرتبط با دولت از جمله دریافتی های ورزشکاران 
می تواند در ایجاد فضای سالم برای ورزش کشور موثر باشد. وی همچنین معتقد است 
هرگونه ابهام در رقم قراردادها و حقوق ها، پذیرفتنی نیست به همین دلیل باید با صداقت و 

شفاف سازی، فضا را برای تصمیم گیری های صحیح مهیا کرد.
رقم های بالای سرازیرشده در فوتبال، موجب رشد "رانت" شده است

عضو فراکسیون ورزش مجلس با بیان اینکه بودجه دولت باید صرف ورزش های عمومی 
شود، گفت: رقم های بالایی که به فوتبال کشور سرازیر شده اند، نه تنها ارتقاء کیفیت این 
ورزش را به دنبال نداشته بلکه با کاهش کیفیت، استعداد و خلاقیت بازیکنان، رشد "رانت" را 
نیز موجب شده است.   یوسفی ادامه داد: در گذشته که پول چندانی در فوتبال نبود بازیکنان 
بر اساس استعداد ذاتی رشد می  کردند و موفقیت های بیشتری نیز نصیب فوتبال کشور 
می شد اما اکنون بر اساس نوع ارتباط با کشورهای دیگر و مسائل مالی پیشرفت می کنند و 
استعداد ذاتی در درجات بعدی قرار گرفته است.   عضو فراکسیون ورزش مجلس در پایان 
بیان کرد: این رقم های بی حساب و کتاب در فوتبال محل آسیب است و مشکلی را از این 

ورزش در سنوات گذشته حل نکرده است.

 هفته سوم لیگ برتر فوتبال

سوغات3امتیازیبرانکوازتبریز؟
هفته سوم لیگ برتر فوتبال امروز با برگزاری چهار 

دیدار به پایان می رسد.
 در ادامه هفته سوم لیگ برتر دیدار امروز چهار دیدار 
برگزار شود که در مهم ترین دیدار عبدالله ویسی با 
سپاهان به مصاف تیم پیشینش خواهد رفت، تیمی که 

موفق شده بود آن را قهرمان کند.
گسترش فولاد تبریز - پرسپولیس

شاگردان فراز کمالوند هنوز طعم پیروزی در این 
فصل را نچشیده اند و بهترین فرصت برای استارت اولین 
برد لیگ شانزدهم برتری مقابل پرسپولیس خواهد بود. 
این تیم با سر و صدای زیادی در نقل و انتقالات حضور 
پیدا کرد تا بلکه با کسب نتایج خوب در لیگ بتواند 
سهمیه آسیا را کسب کند. مهم ترین دغدغه کمالوند 
ملی پوش  بازیکن  شجاعیان  داریوش  بودن  ناآماده 
گسترش فولاد است. سرمربی گسترش فولاد هفته 
گذشته پس از تساوی تیمش مقابل ماشین سازی اعلام 
کرد که این بازیکن جنبه دعوت به تیم ملی را ندارد و 
شاید او از تیم کنار بگذارد. باید دید کمالوند در دیدار 

حساس تیمش چنین ریسکی را خواهد کرد یا خیر.
باید  بار  اولین  برای  پرسپولیس  دیگر،  سمت  در 
خارج از تهران به مصاف حریفش برود، حریفی که 
دست  از  امتیازی  خودش  زمین  در  ندارد  دوست 
برانکو، موقعیت هایی است  بدهد. مهمترین مسئله 
که شاگردانش از دست می دهند، موضوعی که فصل 
گذشته به ضرر سرخ پوشان تمام شد و چه بسا اگر در 
دو بازی فصل گذشته از موقعیت های شان استفاده کرده 
بودند، به جای استقلال خوزستان، خودشان را به عنوان 
قهرمان لیگ پانزدهم معرفی می کردند. مسئله بعدی 
برای برانکو، خط دفاعی این تیم است. اشتباه ربیع خواه 
در دیدار با فولادخوزستان سرمربی پرسپولیس را نگران 

کرده است و باید فکری به حال خط دفاعی اش کند.
پرسپولیس در صورتی که موفق به شکست گسترش 
فولاد شود، می تواند جهش خوبی در جدول داشته و در 

کنار ائل گلی تبریز جشن پیروزی بگیرد.
سپاهان - استقلال خوزستان

شاید به لحاظ فوتبالی، مهمترین مصاف این هفته 
دیدار سپاهان - استقلال خوزستان باشد، جایی که 
عبدالله ویسی سرمربی سپاهان باید به مصاف تیمی 
برود که سال گذشته آن را قهرمان لیگ کرد. شاید 
خوب  نتایج  گذشته  فصل  خوزستان  استقلال  اگر 
نمی گرفت، اکنون ویسی روی نیمکت تیم گرانقیمت 
سپاهان ننشسته بود. پس از اینکه ویسی از استقلال 

تیم  این  نمی کرد  تصور  خوزستان جدا شد، کسی 
با دستیار ویسی و بازیکنانی که از دست داده است، 
بتواند نتیجه بگیرد، اما استقلال خوزستان در دو هفته 
اول لیگ با اکبر پورموسوی نتایجی گرفت و نمایشی 
نشان داد که برخی ها اعتقاد دارند این تیم بهتر از فصل 
گذشته بازی می کند. این دیدار به نوعی تقابل سرمربی 
و مربی فصل گذشته استقلال خوزستان است و به طور 
حتم پورموسوی دوست دارد در سومین دیدار ابتدای 

فصل خود شایستگی هایش را به رخ ویسی بکشد.

نفت تهران - پدیده خراسان
مقابل  که  نمایشی  از  پس  دایی  علی  شاگردان 
استقلال اجرا کردند، هفته گذشته متحمل شکست 
مقابل سپاهان شدند. آنها این هفته نیز میزبان هستند 
و فرصت دارند با بهره گیری از امتیازات داخل خانه 
به وضعیت خودشان سر و سامان بدهند. علی دایی 
خوب می داند که تیمش بدنسازی مناسبی نکرده و 
برای اینکه با خیال راحت در تعطیلات لیگ تیمش 
را آماده کند، هدفی غیر از امتیازگیری در دو هفته 

آینده خواهد داشت. پدیدیه شرایط متفاوتی نسبت 
به حریفش دارد. شاگردان رضا مهاجری 4 امتیاز از 
دو بازی اول خود کسب کرده اند و دوست دارند با 
برتری مقابل نفت و غفلت سایر تیم ها به صدر جدول 

نزدیک شوند.
صبای قم - ماشین سازی تبریز

قم  صبای  میهمان  شرایطی  در  ماشین سازی 
خواهد بود که حرف و حدیث های زیادی در رابطه با 
قرارداد یک میلیارد و پانصد میلیون تومانی آندرانیک 
تیموریان مطرح شده سات. بسیاری از منتقدان از این 
باشگاه به دلیل قرارداد بالای تیموریان انتقاداتی را 
مطرح کرده اند. شاگردان رسول خطیبی برای اینکه 
نشان بدهند یکی ز تیم  های مدعی هستند، باید در 
بازی بیرون از خانه مقابل صبای قم به برتری برسند. 
مقابل  گذشته  هفته  دربی  در  ماشین سازی  البته 
گسترش فولاد یک نیمه 10 نفره بازی کرد و با یک 
امتیاز از زمین بازی خارج شد. شاگردان خطیبی در 
بازی نخست نیز فولادخوزستان را در اهواز شکست 
داده اند، تیمی که توانست پرسپولیس را در آزادی 
چند  هر  قم  صبای  دیگر،  سمت  در  کند.  متوقف 
شکستی نخورده است، اما هنوز خودش را پیدا نکرده 

و می خواهد اولین سه امتیاز را دشت کند.
ادامه رقابت های هفته سوم لیگ برتر به شرح زیر 

است:
شنبه 16 مرداد 95

ساعت 18،  پرسپولیس،   - تبریز  فولاد  گسترش 
ورزشگاه بنیان دیزل

سپاهان - استقلال خوزستان، ساعت 18، ورزشگاه 
فولادشهر اصفهان

نفت تهران - پدیده خراسان، ساعت 20:30، ورزشگاه 
تختی تهران

 ،20:30 ساعت  ماشین سازی تبریز،   - قم  صبای 
ورزشگاه یادگار امام )ره(

مرفاوی:

انتشار رقم قراردادها فضولی است
 صمد مرفاوی در نشست خبری پیش از بازی با ماشین  سازی تبریز گفت: ابتدا باید به 
سه نکته اشاره کنم، نکته اول میلاد باسعادت حضرت معصومه)س( است که این میلاد را 
به همه تبریک می گویم، نکته دوم شهادت بابازاده است، اسطوره جانبازی که شهید شد، 
اگر شهدا نبودند امنیت و آرامش و استقلال و امنیت نداشتیم. همه چیز ما از شهداست، 
نکته سوم هم تبریک روز خبرنگار است که به شما تبریک می گویم، قشر زحمت کشی 
هستید که زبان ما برای تشکر قاسر است. گاهی اوقات هم مسائلی اتفاق می افتد که نباید 

باشد، اما شما خبرنگاران همواره انصاف و عدالت را رعایت می کنید.
وی افزود: در مورد مسائل فنی باید بگویم هنوز شرایط ما ایده آل نشده است، هر روز که 
می گذرد وضعیت تیم ما بهتر می شود و روزبه روز آماده تر می شویم، اگرچه وضعیت تیم 
با شرایط دلخواهم فاصله دارد، اما با صبر و حوصله و تلاش می توانیم به اوج برسیم. تیم 
ماشین سازی هم در اهواز خیلی خوب نتیجه گرفت. در شرایط گرم اهواز این تیم پیروز شد 
که نشان از انسجام این تیم دارد. در هفته گذشته هم در دربی تبریز مقابل گسترش خوب 
بازی کرد. با وجود آنکه ده نفره شد توانست مساوی کند. بازی سختی با این تیم داریم و 
امیدوارم ما پیروز مسابقه باشیم. مرفاوی با اشاره به شرایط داوری گفت: در دو هفته گذشته 
برخی در مورد مسائل داوری حرف زدند، اما من نمی گویم داوری به نفع کسی بوده یا نه، 
داوران بدون قصد و غرض سوت می زنند و اگر داوری هم به اشتباه به سود تیمی قضاوت 
کرد، نباید به فکر جبران اشتباه خودش برای تیم دیگری باشد. انسان جایزالخطاست و 
داور نباید اشتباهش را با اشتباه دیگر جبران کند، همه داوران ما باشرف هستند و امیدوارم 
در بازی فردا هم تیمی از داور ضرر نکند.سرمربی تیم فوتبال صبای قم تصریح کرد: ما 
فقط 13 جلسه قبل از اولین بازی مان تمرین داشتیم، در حال حاضر نیز 1۷ جلسه مفید 
تمرینی انجام داده ایم، البته من تمرینات ریکاوری قبل و بعد بازی را حساب نمی کنم، هیچ 
مصدومی هم نداریم، در تعطیلات لیگ هم 4-3 روز به بازیکنان استراحت می دهیم و پس 
از آن یک اردوی 8-۷ روزه برگزار خواهیم کرد.وی در مورد انتشار رقم قراردادها، گفت: این 
کاری که انجام می شود، مرسوم نیست، حتی در یک اداره هم کارمندان از میزان حقوق 
یکدیگر باخبر نیستند، به نظر من چنین مسئله ای به نوعی فضولی در کار دیگران است، 
هر کس ممکن است قرارداد و دستمزد خاص خودش را داشته باشد، ضمن اینکه تمام 
این پول ها پرداخت نمی شود، یک سال برای خودم چنین وضعیتی پیش آمد و مجبور 
شدم مالیات دستمزدی را بدهم که در روزنامه ها منتشر شده بود و 6 ماه به دنبال حل 
این مشکل بودم.سرمربی تیم فوتبال صبای قم در مورد اینکه تفاوت دستمزد بازیکنان 
پرسپولیس و صبا بسیار زیاد است و ریشه این بی عدالتی ها کجاست، گفت: اگر بخواهیم 
اکنون وارد مسائل بی عدالتی شویم، باید از اول صحبت کنیم و در مورد خیلی از مسائل 
حرف بزنیم، هر کسی مسئول خودش است و باید پاسخگوی اعمالش باشد.مرفاوی در 
مورد اینکه گفته بود یک فرد می خواسته با آوردن اسپانسر جانشین او در صبا شود و آیا 
بهتر نیست شفاف تر صحبت کند، گفت: صلاح نیست که اسم شخصی را ببرم، در فوتبال 
که حوزه تخصصی ماست، گاهی اوقات شاهد بی عدالتی هستیم، برخی می خواهند با هزار 
لابی و رابطه جای آدم دیگری را بگیرند. این مسئله به وجدان آدم ها برمی گردد، نباید به زور 
بخواهیم جانشین کس دیگری شویم، بهتر است از طریق مرسومش اقدام کنیم، چنین 

مسائلی کار شرافت مندانه ای نیست.

سرمربی تیم فوتبال ماشین سازی تبریز:

عملکرد صبای قم با گذشت زمان
 بهتر خواهد شد

 سرمربی تیم فوتبال ماشین سازی تبریز گفت: تیم فوتبال صبای قم در این فصل 
تغییرات زیادی داشته و عملکرد این تیم با گذشت زمان بهتر و هماهنگ تر شده و 

خطرناک تر ظاهر خواهد شد.
 رسول خطیبی عصر دیروز در نشست خبری پیش از دیدار تیم های صبای قم و 
ماشین سازی تبریز که در هتل بین المللی قم برگزار شد، با تبریک ولادت حضرت فاطمه 
معصومه)س(، آغاز دهه کرامت و روز خبرنگار درباره دیدار شنبه شب شاگردانش با صبای 
قم گفت: شرایط ماشین سازی بسیار خوب است و با اینکه در 2 بازی گذشته می توانستیم 
هر 6 امتیاز کامل را کسب کنیم، 4 امتیاز گرفتیم که البته همین 4 امتیاز برای ابتدای 
لیگ خوب است و برای بازی فردا نیز فارغ از نتیجه به دنبال ارائه بازی زیبا و خوب هستیم.

 وی با بیان اینکه برای تیم صبا احترام خاصی قائل است، افزود: صبا مربی باهوش و 
کاربلدی دارد اما این تیم را آنالیز کرده ایم و امیدواریم از بازی مقابل تیمی که به قول 

مرفاوی هنوز شکل کامل نگرفته، حداکثر استفاده را کرده و امتیاز لازم را بگیریم.
 سرمربی تیم فوتبال ماشین سازی تبریز ادامه داد: در بازی با صبا پاکدل را به خاطر 

محرومیت و قاسمی نژاد و کامدار را به علت مصدومیت در اختیار نداریم.
 وی در مورد هدف گذاری این باشگاه در فصل جاری لیگ برتر گفت: بنده چندین بار 
در مورد این موضوع صحبت کرده ام. با توجه به اینکه اعضای هیئت مدیره تیم ما فوتبالی 
هستند، همه ما یک هدف داریم و می خواهیم که در نخستین سال حضور در لیگ برتر 
حائز رتبه تک رقمی شویم، البته با توجه به پتانسیل بالای این تیم، می توانیم بالاتر از انتظار 

هیئت مدیره هم نتیجه بگیریم.
 خطیبی در پاسخ به سئوالی مبنی بر اینکه وضعیت فصل جاری صبای قم را با توجه به 
تغییرات گسترده صورت گرفته را در این تیم چگونه ارزیابی می کنید، گفت: صبا از نظر 
تغییرات زیاد بازیکن شبیه تیم ما است اما تیم ما تمرینات خود را زودتر شروع کرده که 
این امتیاز مثبتی برای تیم ما محسوب می شود.  وی در پایان گفت: صبا در این فصل از 
بازیکنان باتجربه و بازیکنان خوب لیگ یک تشکیل شده است و این تیم با گذشت زمان 

بهتر و هماهنگ تر شده و خطرناک تر ظاهر خواهد شد.

رضاییان آزاد شد!

رامین آماده برای بازگشت به پرسپولیس
مدافع ملی پوش فوتبال ایران موفق شد در جلسه ای با مسوولان ریزه اسپور قراردادش 

را با این تیم فسخ کند.
 رامین رضاییان که در فصل گذشته یکی از مهره های تاثیرگزار پرسپولیس محسوب می 

شود، با انتشار ویدیویی از فسخ رسمی قراردادش خبر داد.
او که بعد از نشست با مسوولان پرسپولیس راهی ترکیه شده بود، امیدوار است با پشت 
سر گذاشتن مراحل پایانی فسخ قراردادش بار دیگر به جمع سرخپوشان بازگردد و باید دید 

چه تصمیمی در این باره گرفته خواهد شد.
رضاییان در این ویدیو اعلام کرد قراردادش به طور رسمی فسخ شده و او دیگر بازیکن 

این تیم محسوب نمی شود و در انتظار آینده است تا ببیند چه اتفاقی رخ خواهد داد.

اجازه فرود به هواپیمای چارتر تیم ملی ایران از طرف کشور چین صادر شد

کی روش نفس راحت کشید
دیدار تیم های ملی ایران و چین از هفته دوم مقدماتی جام جهانی 2018 روسیه در ورزشگاه 
المپیک شن یانگ برگزار می شود و کاروان تیم ملی کشورمان به احتمال بسیار زیاد با پرواز چارتر 

راهی این کشور می شود.
 تیم ملی ایران در رقابت  های مرحله نهایی انتخابی جام جهانی 2018 روسیه در تاریخ 16 
شهریورماه امسال و از ساعت 16و 5 دقیقه به وقت کشورمان در دومین دیدار خود به مصاف تیم 
ملی چین خواهد رفت. طبق سیاست چینی ها، این کشور به منظور دربرگیری تمام کشور چین 
برای حمایت از تیم ملی فوتبال این کشور، رقابت های مختلف را در شهرهایی غیر از پایتخت 
یعنی پکن میزبانی می کنند. بر همین اساس چینی ها برای میزبانی از تیم ملی ایران یکی از 
شهرهای شمال شرقی این کشور را تدارک دیده اند و قرار است این دیدار در ورزشگاه المپیک 
شن یانگ  در شهر شن یانگ در استان لیائونینگ که واقع در مرز کره شمالی است برگزار شود.

تیم ملی ایران استارت خود برای حضور در این رقابت ها را از تاریخ 11 شهریور از تهران و در 
دیدار مقابل قطر از ساعت 21 خواهد زد. این دیدار نیز در ورزشگاه آزادی برگزار می شود و پس 
از این دیدار ملی پوشان برای برگزاری دیدار با چین به سرعت و به احتمال بسیار زیاد با پروازی 
چارتر راهی این کشور خواهد شد.  نکته قابل توجه اینکه از طرف کشور چین، اجازه فرود به 
هواپیمای چارتر ملی پوشان داده شده و در صورتی که این پرواز محقق شود، هیچ مشکل دیگری 
برای لندینگ هواپیمای تیم ملی در خاک چین وجود نخواهد داشت که به این ترتیب کادرفنی 

تیم ملی دیگر از جانب این موضوع نگرانی خاصی نخواهند داشت. این در حالی است که پیش 
از این و دور اول انتخابی این رقابت ها نیز تیم ملی ایران اقدامات لازم برای سفر با پرواز چارتر به 
کشور گوام را به عمل آورده بود که در نهایت با مخالفت کشور گوام به این بهانه که این کشور 
تبعه آمریکا بوده و از کشورهای نظامی محسوب می شود، با پرواز چارتر تیم ملی به این کشور 
مخالفت شد. دیدار شاگردان کی روش و چینی ها از هفته دوم رقابت های مقدماتی جام جهانی 
2018 روسیه در ورزشگاه 60 هزار نفری شن یانگ که البته ورزشگاهی مسقف است برگزار 
می شود و نکته قابل توجه اینکه این ورزشگاه در سال 200۷ و به منظور برگزاری دیدارهای 

فوتبال در المپیک 2008 افتتاح شده است.

 مطمئنم روحانی به تمرین تیم ملی می آید

آزمون: رویارویی با تیم گواردیولا رویایی است

مهاجم تیم ملی فوتبال ایران گفت: روبین کازانی ها قبلًا 
خیلی به من لطف داشتند اما خیلی هم اذیتم کردند و من هم 

پاسخم را در بازی رودررو به آنها خواهم داد.
ستاره تیم ملی و ستاره تیم فوتبال روستوف؛ مهاجمی که 
بین هواداران هم محبوبیت بسیار زیادی دارد، همانطور که 
اگر در ترکیب تیم ملی ایران یا تیم باشگاهی اش باشد، تاثیر 

گذاری اش بسیار بالاست.
با درخشش در ترکیب  سردار آزمون که فصل گذشته 
روستوف باعث حضور این تیم در مرحله پلی آف لیگ قهرمانان 
اروپا شد، این بار در این مسابقات معتبر برای تیمش خوش 
درخشید تا روستوف با شکست اندرلخت راهی مرحله نهایی 
پلی آف شود. آزمون همانند سعید عزت اللهی که در بازی رفت 
دروازه اندرلخت را باز کرد، توانست در لیگ قهرمانان اروپا 
گلزنی کند تا روستوف با درخشش بازیکنان ایرانی اش به این 
موفقیت تاریخی برسد. حالا روستوفی ها منتظر قرعه کشی 
مرحله نهایی پلی آف هستند و سردار آزمون دیدار احتمالی 
با منچسترسیتی و رویارویی با پپ گواردیولا را رویایی می داند.

سردار آزمون در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری 
تسنیم در خصوص گلزنی و درخشش در بازی اندرلخت، 
رویارویی احتمالی با منچسترسیتی و گواردیولا، وضعیت 
روستوف، تیم ملی و دیدار با قطر، ملاقات با رئیس جمهور، 
اضافه شدن جواد نکونام به کادر فنی تیم ملی، مشکلی که 
برای او در قرارداد با روبین کازان به وجود آمده بود و سایر 
مسائل صحبت کرده است. مشروح گفت وگو با آزمون را در 

ادامه بخوانید:
 از برتری مقابل اندرلخت صحبت کن. در این دیدار 

یک گل زدی و کار بزرگی انجام دادی.
برد خیلی خوبی برای ما بود و بازی بزرگی بود که توانستیم 
اندرلخت را در زمین خودش شکست بدهیم و به مرحله 
بعدی برسیم. اندرلخت تیمی بسیار خوب و با تجربه بود اما 
ما با دستورات تاکتیکی قربان بردیف که در زمین اجرا کردیم، 

توانستیم این تیم خوب را حذف کرده و پیروز میدان باشیم.
 گلی که زدی یک گل اروپایی بود. مهاجمان کمی 
از ایران می توانند اینگونه تک ضرب توپ را جلو برده 
و تک ضرب گل بزنند. این مدل گل زدن ها آن هم در 
چنین دیدارهای بزرگی، چقدر در آینده ورزشی ات 

موثر است؟
گلی که من زدم، روی یکی از تاکتیک های تمرین شده بود 
که بارها آن را در تمرینات انجام داده بودیم. روی این مدل گل 
زدن خیلی کار کرده بودیم و مربی مان گفته بود که این مدل 
گل زدن مشکل است اما چاره ساز خواهد بود. با این وجود فکر 
می کنم من چندان کار خاصی انجام ندادم، بلکه پاس گلی 
که به من رسید، بسیار عالی بود. پاس گلی که هم تیمی ام 
به من داد، استثنایی بود و انتظار چنین پاسی را نداشتم. او 
بسیار باهوش بود که اینگونه پاس داد و من هم تنها کاری که 

می توانستم انجام بدهم، گلزنی بود.
 10 دقیقه بعد از گلزنی تعویض شدی و بردیف پس 
از بازی اعلام کرد به ناچار و به دلیل مصدومیت تو را 

تعویض کرده است. آیا مصدومیتت جدی است؟
شرایطم خوشبختانه خوب است و یک مصدومیت جزئی از 
ناحیه مچ پا بود که عصر دیروز هم در کلینیک باشگاه حاضر 
شدم تا پزشکان پای من را معاینه کنند. مشکل خاصی نیست 

و ان شاالله به بازی بعدی می رسم.
تیم های  از  یکی  با  باید  بعدی  مرحله  در   
منچسترسیتی، پورتوی پرتغال، ویا رئال اسپانیا، بورسیا 
مونشن گلادباخ آلمان و یا آژاکس آمستردام هلند بازی 
کنید. تمامی این تیم ها بزرگ هستند و کار شما سخت 
خواهد بود؛ اما شما در این مرحله هم تیم بزرگی مثل 
اندرلخت را حذف کردید. با این حال تمایل دارید مقابل 

کدام یکی از این تیم ها بازی کنید؟
ما از هیچ تیمی نمی ترسیم و فرقی ندارد با چه تیمی روبه رو 
شویم. فقط کار خودمان را انجام می دهیم، همان طور که از 
اندرلخت ترسی نداشتیم و توانستیم این تیم را حذف کنیم. 
اکنون هم فرقی ندارد با چه قرعه ای رو به رو شویم و سعی 
خواهیم کرد در مرحله بعد هم موفق شده و به مرحله گروهی 

صعود کنیم.
 رویارویی احتمالی با تیم گواردیولا جذاب به نظر 

می رسد.
درست است، رویارویی با گواردیولا جذاب است اما بیشتر با 
تیم او سر و کار داریم که اگر اینطور شود، یک دیدار رویایی 
خواهد بود. البته قربان بردیف که اکنون سرمربی ما است، قبلًا 
در روبین کازان مقابل گواردیولا و در نیوکمپ برابر بارسلونا بازی 
کرده و این مربی و تیمش را در خانه خودش شکست داده 
است. امیدوارم اگر این بار هم تیم های بردیف و گواردیولا با 

یکدیگر روبه رو شوند، مربی ما موفق باشد.
شکست  تجربه  داشتن  بر  علاوه  بردیف  بار  این    
گواردیولا، دو ستاره ایرانی هم در ترکیب تیمش دارد 
که در دو بازی رفت و برگشت مقابل اندرلخت مردم 
ایران و هواداران تیم روستوف را شاد کردند. حضور تو و 
سعید در روستوف خیلی موثر بوده است. با وجود اینکه 
روستوف یک تیم خوب است اما قبول داری که در این 

چند بازی اخیر شما دو نفر ستاره های تیم تان بودید؟
تیم ما خیلی خوب است، نه تنها من و فقط سعید بلکه ما 
در روستوف جوان های خوبی داریم. ما هم بیشترین تلاش 
خود را برای موفقیت روستوف به کار می گیریم. واقعاً تیمی 
خوب و با غیرت داریم که همه بازیکنان از تمام وجودشان مایه 
می گذارند و کار می کنند که امیدوارم همیشه همینطور باشد.

کاری  نکنید،  عبور  هم  مرحله  این  از  حتی  شما 
تاریخی با روستوف کردید. با این حال به لیگ اروپا 
آنجا هم فرصت درخشش خواهید  و  خواهید رفت 

داشت. فکر می کنید بازی در چمپیونز لیگ یا یورو 
لیگ در آینده ورزشی ات و انتقال به تیم های بزرگ 

اروپایی موثر است؟
گلزنی در لیگ قهرمانان خیلی شیرین است، اما این گل هم 
با زحمت و تلاش همه بازیکنان به ثمر رسید. مقابل اندرلخت 
خیلی خوب بازی کردیم و مهمتر از همه چیز، پیروزی در این 

بازی بود که آن را به دست آوردیم.
 فکر می کنید روستوف در این فصل چه نتایجی را 

کسب می کند؟
امیدوارم تیم روستوف علاوه بر مشکلاتی که دارد، بتواند 
مانند فصل گذشته در لیگ روسیه بدرخشد. ما فقط با قلبمان 
برای روستوف بازی می کنیم و مشکلات زیادی اینجا وجود 
دارد اما به خاطر موفقیت تیم فقط به این مسائل توجه داریم و 

سخت کار می کنیم تا شرمنده هواداران نشویم.
 بازی با قطر را پیش رو داریم که بارها برای این دیدار 
لحظه شماری کرده ای. قطعا شروع کار اهمیت خیلی 

زیادی خواهد داشت.
صد درصد همین طور است. من هم برای بازی با قطر لحظه 
شماری می کنم. نه تنها فقط من، بلکه همه بازیکنان تیم ملی 
منتظر شروع مسابقات انتخابی جام جهانی و بازی اول با قطر 
هستند. قول می دهم در این مسابقات و در شروع دیدارها که 

بازی با قطر است، بهترین بازی خود را انجام بدهیم.
 قرار است دیداری با رئیس جمهور داشته باشی. آیا 
از روحانی درخواست می کنی که به اردوی تیم ملی 

فوتبال هم بیاید؟
مطمئن هستم حتی اگر خودم هم چیزی نگویم، آقای 
روحانی حتماً سر تمرینات تیم ملی حاضر خواهد شد تا به 
ما بازیکنان و کادر فنی تیم ملی روحیه بدهد. خوشبختانه 
یک رئیس جمهور ورزشی و به خصوص فوتبالی داریم و آقای 
روحانی آنقدر فوتبالی است و دلش برای تیم ملی می سوزد 
که حدی ندارد. امیدوارم او با حضور در ترمین تیم ملی به ما 
روحیه بدهد و حتی امیدوارم رئیس جمهور در بازی با قطر 

به ورزشگاه بیاید.
 امیدواری برای موفقیت تیم ملی در بازی های پیش 
رو با حضور بازیکنان جوان و با استعداد زیاد شده است. 

نظر در این باره چیست؟
به نظرم کارلوس کی روش کار خیلی خوبی کرد که با تغییر 
نسل در تیم ملی، بازیکنان جوان را به ترکیب اضافه کرد تا 
خون تازه ای به رگ های تیم ملی فوتبال ایران تزریق شود. این 
مسئله هم باعث ایجاد انگیزه در تیم ملی شد و هم اینکه تیم 

ملی پرانرژی تر شد.
 جواد نکونام هم به کادر فنی تیم ملی اضافه خواهد 
شد. این موضوع چقدر می تواند به آینده تیم ملی کمک 

کند؟
حضور آقا جواد )نکونام( در کادر فنی تیم ملی خیلی خوب 
است. امیدوارم او بتواند مانند دوران بازی ای به تیم ملی کمک 
کند و من هم به شخصه از صمیم قلب از این اتفاق خوشحالم. 
امیدوارم نکونام در اولین تجربه مربیگری اش هم موفق باشد و 

هم به تیم ملی کمک کند.
  در اینستاگرام به مرز یک میلیون تعقیب کننده 
رسیدی. اولین بازیکن تیم ملی هستید که این همه 
تعقیب کننده دارد. این در حالی است که در دو تیم 
سرخ آبی پایتخت هم بازی نکردی.این موضوع مسئله 

مسئولیت اجتماعی شما را سنگین تر نمی کند؟
مردم خیلی به من لطف دارند و دست آنها درد نکند. جز 
تشکر کردن چیزی نمی توانم بگویم و امیدوارم با گلزنی برای 

تیم ملی بتوانم آنها را خوشحال کنم.
 درباره ماجرای روبین کازان و روستوف و داستان های 

به وجود آمده در این خصوص صحبت کن.
من از روبین کازان جدا شدم و کارهایم کاملًا قانونی انجام 
شد. روبین کازانی ها قبلًا خیلی به من لطف داشتند اما خیلی 
هم اذیتم کردند. حتی همین الان هم که از این تیم قانونی 
جدا شدم، بی خودی چیزهایی را در رسانه ها عنوان می کنند 
تا حاشیه درست کنند. من هم پاسخم را در بازی روستوف-

روبین کازان به آنها خواهم داد.
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ساخت ربات خزنده برای تصویربرداری از داخل بدن

محققان موفق به ساخت یک ربات چاپی سه بعدی شدند که به ادعای آنها حرکت مواج 
داشته و می تواند شنا کند، بخزد و از جاهای مختلف بالا برود.

 محققان در سراسر جهان همواره و به مدت 90 سال در حال تلاش برای ساخت 
یک ربات بوده اند که بتواند حرکت موجی شکل داشته باشد و در نهایت موفق به انجام 

آن شدند.
محققان این پژوهش اظهار کردند: ما با پیدا کردن یک راه حل ساده و منحصر به فرد 
موفق به ساخت رباتی شدیم که می تواند در اندازه های مختلف و برای مقاصد مختلف 

ساخته شود.
به عنوان مثال می توان آن را برای جستجو و امداد و نجات ساخت و یا برای مقاصد 
پزشکی به اندازه و قطر یک سانتی متر یا کمتر برای سفر در درون بدن انسان از جمله 

تصویربرداری و بیوپسی از دستگاه گوارش طراحی کرد.
طراحی این ربات به گونه ای است که تنها با استفاده از یک موتور و بدون هیچ ستون 

فقراتی به صورت موج دار حرکت می کند.
این ربات می تواند در زمین ناپایدار مانند شن و ماسه بخزد و سرعت خود را  تا 5۷ 

سانتی متر در ثانیه برساند.
حرکت نوآورانه مواج ربات همچنین آن را قادر می سازد تا از تونل های مختلف با سرعت 
هشت سانتی متر در ثانیه عبور کند. محققان  همچنین می گویند که نسخه ضد آب این 

ربات می تواند در هر ثانیه شش سانتی متر شنا کند.
محققان می گویند که ساخت این ربات آسان است و بسیار قوی، قابل اعتماد بوده و 

دارای مصرف بهینه انرژی است.
به گفته محققان از این فناوری می توان به جای کولونوسکوپی در روده استفاده کرد 
و همچنین در موارد دیگر می توان برای نفوذ به مناطق امنیتی پیچیده، مانند تونل ها، 

ساختمان ها و لوله های تخریب شده استفاده کرد.

ماهی بخورید به این ۱0 دلیل 

در تمام مقالات تغذیه ای و سلامتی خوردن ماهی، راهی برای سالم ماندن بیان شده 
است. 

این حرف کاملًا درست است و ماهی یکی از مواد غذایی لازم برای داشتن تغذیه ای سالم 
و متعادل است. این ماده غذایی برآمده از آب به لاغری و داشتن بدنی سالم کمک می کند. 
در این مطلب ده دلیل خوب آورده شده تا به مصرف ماهی اشتیاق بیشتری نشان دهید. 
ماهی منبع فوق العاده ی پروتئین تمام ماهی ها چه ماهی های روغنی و چه ماهی های 
کم چرب تر سرشار از پروتئین هستند. 100 گرم ماهی بین 18 تا 20 گرم پروتئین به 
بدن می رساند که تقریباً برابر میزان پروتئین همین مقدار گوشت است. تنها تفاوت این دو 

گوشت در این است که میزان چربی ماهی کمتر است. 
یادتان باشد که پروتئین برای عملکردهای بدن لازم و ضروری است. این ماده ی مغذی، 
سیستم ایمنی بدن را تقویت کرده و خطر بروز بیماری ها را کاهش می دهد. علاوه بر این 
پروتئین در احیای تمام بافت های زنده ی بدن مانند پوست، ناخن و موها شرکت دارد. 

برای سالم ماندن حتماً هر هفته حداقل دو مرتبه ماهی میل کنید. 
ماهی برای تقویت حافظه به دلیل داشتن میزان قابل توجهی فسفر مفید است. تأثیر این 

ماده ی غذایی در حافظه هنوز در حال بررسی است. 
امگا 3 یا همان اسیدهای چرب ضروری برای ساخت سلول های عصبی و بهبود و 
پیشرفت قدرت مغز نوزادان لازم است؛ خبر خوب اینکه ماهی یک ماده ی غذایی سرشار 

از امگا 3 است. 
هر چه ماهی از نوع چرب تر باشد میزان این اسیدهای چرب در آن بیشتر است و کمک 
زیادی به بهبود قدرت حافظه می کند. ماهی آزاد، ماهی خال مخالی، ماهی تن، ساردین و 

... جزو ماهی های مفید برای مقابله با حافظه ی ضعیف محسوب می شوند. 
آلزایمر که نوعی زوال عقل هست روی منطق و رفتار افراد مسن تأثیر گذاشته و باعث 
کاهش فعالیت های روزمره ی آن ها می شود. نتایج پژوهش های متعدد نشان می دهند 
که امگا 3 روی حافظه تأثیر مثبت می گذارد و علائم مربوط به بیماری آلزایمر را به تأخیر 

انداخته و کاهش می دهد. 
ماهی مفید برای قلب و عروق 

محققان به این نتیجه رسیده اند که خوردن ماهی ضربان قلب را کنترل کرده و خطر 
بروز بیماری های قلبی عروقی را کاهش می دهد. برای این منظور هم بهتر است به ماهی 
های چرب اعتماد کنید. به عقیده متخصصان خطر گرفتگی عروق و سکته در افرادی که 

دو مرتبه در هفته ماهی میل می کنند به میزان 40 درصد کمتر است. 
دلیل آن نیز وجود پروتئین و امگا 3 هایی است که به وفور در ماهی وجود دارند و برای 

سلامتی فوق العاده هستند. 
ماهی انرژی زا است 

ماهی منبع خوب ویتامین D است و باعث شادابی و افزایش قدرت بدن می شود. این 
ماده ی غذایی بدون تحمیل کالری زیاد انرژی بدن را افزایش می دهد و باعث ایجاد 

احساس سیری زودهنگام و طولانی مدتی می شود. 
اگر یک وعده ماهی میل کنید احتمال اینکه بعد از آن دچار ریزه خواری و دل ضعفه 

بشوید بسیار کم است. 
برای این کار بهتر است از ماهی هایی که شاخص سیری بالایی دارند استفاده کنید. ماهی 
تن با شاخص سیری 212.3، ماهی آزاد دودی با شاخص سیری 220.6 و میگو با شاخص 

سیری 1۷4.8 جزو بهترین مواد غذایی سیرکننده ی دریایی هستند. 
ماهی برای کاهش استرس 

ماهی یک ماده ی غذایی ضداسترس طبیعی است و میزان استرس و عصبانیت را کاهش 
می دهد؛ به خاطر اینکه سرشار از ویتامین E و B هست. 

این ویتامین های آنتی اکسیدانی با آسیب های رادیکال های آزاد مقابله می کنند و 
سرشار از تریپتوفان هستند که به تولید سروتونین و ملاتونین )هورمون های خوش خلقی( 
کمک می کنند. مصرف ماهی این امکان را فراهم می کند که بدن به آرامش برسد و انرژی 

کسب کند. این دو عامل نیز برای مقابله با استرس، خستگی و عصبانیت مفید هستند. 
ماهی برای مقابله با پیری پوست 

ماهی حاوی زینک )روی( و سلنیوم است که باعث کاهش پیری سلول ها می شوند. 
ویتامین های E و B موجود در آن نیز باعث بهبود جریان خون شده و به این ترتیب به 
مرطوب ماندن و تغذیه ی پوست کمک می کنند؛ در نتیجه پوست، جوانی و شادابی خود 
را حفظ می کند و مشکلاتی مانند چین و چروک، تیره و خسته شدن پوست و غیره دیرتر 

به سراغ آن می آید. 
ماهی؛ ضدافسردگی 

اسیدهای چرب امگا 3 با افسردگی مقابله می کنند. روغن ماهی شهرت زیادی در مقابله 
با حالت افسردگی جزئی و حتی پیشرفته دارد. ماهی به دلیل دارا بودن امگا 3 ها باعث 
بهبود تکثیر هورمون های لذت و آرامش بخشی مانند سروتونین و ملاتونین و همچنین 

آندورفین می شود و افسردگی را از فرد دور می سازد. 
ماهی برای تقویت استخوان ها 

فسفر موجود در ماهی برای سلامت استخوان ها و همچنین دندان ها مفید است. میزان 
فسفر موجود در ماهی حدود 85 درصد است. باید بدانید که کمبود این ماده ی معدنی 
که به ندرت اتفاق می افتد می تواند باعث بروز دردهای استخوانی، کرخی، خستگی زیاد، 
ضعف عضلانی و همچنین از دست دادن اشتها و تمرکز شود. برای مقابله با این قبیل 

مشکلات و جذب فسفر کافی ماهی میل کنید. 
ماهی یک ماده ی غذایی ضداسترس طبیعی است و میزان استرس و عصبانیت را کاهش 

می دهد؛ به خاطر اینکه سرشار از ویتامین E و B هست .
 ماهی برای جلوگیری از زوال عقل 

خدا نکند که گذشته و خاطرات رنگ خاکستری گرفته و کم کم محو شوند. امگا 3 ها 
باعث کاهش بروز زوال عقل می شوند. این بیماری در افراد مسن دیده می شود. متأسفانه 
آلزایمر که نوعی زوال عقل هست روی منطق و رفتار افراد مسن تأثیر گذاشته و باعث 
کاهش فعالیت های روزمره ی آن ها می شود. نتایج پژوهش های متعدد نشان می دهند 
که امگا 3 روی حافظه تأثیر مثبت می گذارد و علائم مربوط به بیماری آلزایمر را به تأخیر 

انداخته و کاهش می دهد.
ماهی کم کالری است 

آخرین و دل گرم کننده ترین دلیل برای مصرف ماهی بیشتر، کم کالری بودن این ماده 
ی غذایی است. حتی چرب ترین ماهی ها نیز کالری کمی دارند به طوری که میزان کالری 

موجود در 100 گرم از این ماهی ها از 150 کالری تجاوز نمی کند. 
اگر قصد لاغر شدن دارید و یا به تناسب اندام تان اهمیت زیادی می دهید بهتر است 

ماهی را وارد برنامه ی غذای تان کرده و هر هفته حداقل دو مرتبه ماهی میل کنید. 
حواستان به شیوه ی پخت آن نیز باشد و فراموش نکنید که حرارت و روغن زیاد باعث از 

بین رفتن مهم ترین ترکیب آن یعنی امگا 3 ها می شوند. 

 یک متخصص مغز و اعصاب :

میگرنی ها شکلات و آجیل نخورند 
متخصص بیماری های مغز و اعصاب می گوید، افرادی که مبتلا به سردردهای میگرنی 

هستند شکلات و آجیل نخورند زیرا این خوردنی ها این نوع سردرد را تشدید می کند. 
افراد  بروز سردرد در  نوع  دکتر مجید غفارپور در سمینار یک روزه سردرد گفت: 
استرس  اضطراب،  از  ناشی  ابتدا سردردهای  ترین سردردها  اما شایع  است  متفاوت 
است. یکسان  مردان  و  زنان  میان  معمولا  آن  شیوع  که  است  عصبی  فشارهای   و 

وی اظهار کرد: نوع دوم سردرد میگرنی است که در ایران آمار دقیقی از مبتلایان به آن 
وجود ندارد اما آمار جهانی نشان می دهد 10 تا 15 درصد زنان و ۷ تا 8 درصد مردان به 

این نوع سردرد مبتلا هستند.
استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران ادامه داد: افراد مبتلا به میگرن از خوردن آجیل، 
شکلات و استفاده از عطرهای تند خودداری کنند زیرا این عوامل سردرد را تشدید می کند.

وی گفت: معمولا میگرن های معمولی عوارضی ندارند اما یک نوع میگرن است که 
موجب اختلال در بینایی و فلج بخشی از بدن می شود.

دکتر غفارپور افزود: یک نوع سردرد دیگر نیز وجود دارد که ناشی از خونریزی داخلی 
جمجمه است که ممکن است منجر به فوت فرد شود، همچنین بروز تومورهای مغزی 

موجب سردرد می شود.
صوت،  و  هوا  های  آلودگی  دارد،  مختلفی  عوامل  سردرد  بروز  اینکه  بیان  با  وی 
 ترافیک، خستگی و هوای گرم در شهرهای بزرگ را از علل بروز سردرد عنوان کرد.

متخصص بیماری های مغز و اعصاب درباره مصرف مسکن در التیام سردردها گفت: اگر 
سردرد به علت خستگی و یا شرایط معمول باشد و مدام تکرار نشود مصرف مسکن ها 

مانعی ندارد، اما اگر مرتب تکرار شود باید مورد درمان قرار گیرد.
وی درباره ارتباط سردرد با پوسیدگی دندان گفت: اگر دندان های قسمت خلفی فک 
پوسیده و دردناک باشند می تواند اشکالاتی ایجاد کند که سردرد مخصوص به فک را 
ایجاد می کند یا اگر دندانی عفونت کرده و منتشر شده باشد نیز می تواند موجب بروز 

سردرد شود.

ده عادت پیرکننده 
شکی نیست که پیری روندی اجتناب ناپذیر است، اما با رعایت نکاتی می توان از سن واقعی 

خود احساس رضایت بیشتری داشت و حتی احساس جوانی کرد. 
در این مطلب، متخصصان به شما یاد می دهند که چگونه احساس شادابی بیشتری داشته 

باشید و عادت هایی را که باعث می شود ظاهر شما پیرتر شود، کنار بگذارید. 
1- دیر خوابیدن:  دیر خوابیدن و کمبود خواب باعث می شود شما ظاهر پیرتری پیدا 
کنید. کمبود خواب باعث ایجاد پف چشم و افتادگی و خستگی پلک های چشم می شود. 

2- کم تحرکی و ورزش نکردن: 
 این عادت اشتباه را کنار بگذارید و روزانه ورزش کنید. ورزش میزان کورتیزول را کاهش 
می دهد و میزان تولید هورمون های مفید مانند تستوسترون را افزایش می دهد. علاوه بر 
آن فشار خون بالا را کنترل می کند و خلق و خو را بهبود می بخشد. روزانه 30 دقیقه ورزش 

توصیه می شود. 
3- تمایل به خوراکی های شیرین: 

مصرف زیاد قند روند پیری قسمت های مختلف بدن را افزایش می دهد. مصرف قند زیاد 
نه تنها باعث افزایش وزن می شود، بلکه خطر بروز بیماری دیابت و حتی ناراحتی پوستی به 

ویژه آکنه و چین و چروک را افزایش می دهد. 
هنگام مصرف قند، روندی به نام گلیکیشن )glycation( رخ می دهد. در این روند، قند 
در جریان خون به پروتئین ها می چسبد و مولکول های جدید به نام )AGES( ایجاد می 
کند که پوست را آسیب پذیر می کند. در صورت تمایل به خوردن شیرینی، از شکلات تلخ 

با قند پایین استفاده کنید.
 خوابیدن به روی شکم و تماس پوست صورت با بالشت هایی از جنس کتان، کلاژن های 

پوست را می شکند و چین و چروک های دائمی به وجود می آورد.
4- سیگار کشیدن:  هرچه زودتر، استعمال دخانیات را کنار بگذارید تا طول عمرتان 
افزایش یابد. نتایج تحقیقات نشان می دهد، افراد سیگاری که در 35 سالگی سیگار را ترک 
می کنند نسبت به افرادی که سیگار کشیدن خود را ادامه می دهند، 8 سال بیشتر عمر 

می کنند. 
دود سیگار، باعث رهایی رادیکال های آزاد می شود و خطر بروز هر نوع بیماری از جمله 

سرطان، بیماری قلبی، اختلال مشاعر و مرگ زودرس را افزایش می دهد. 
5- مالیدن چشم:   اگر می خواهید ظاهر جوانی داشته باشید، چشم های خود را نمالید، 
زیرا این امر به تدریج باعث شکسته شدن کلاژن و در نهایت چین و چروک و شکسته شدن 

مویرگ ها می شود. 
برای تسکین درد چشم و التهاب، به جای مالیدن چشم می توانید دو کیسه چای سبز را 
پس از دم کردن چای و خنک شدن آن، به مدت 10 دقیقه روی چشم بگذارید. استفاده از 

کرم های حاوی ویتامین K و D و رعایت یک برنامه غذایی معتدل موثر است. 
6- تغییر پی در پی وزن: 

با حفظ یک وزن مناسب جوان بمانید. کاهش و افزایش متوالی وزن، خطر بیماری قلبی 
و دیابت را افزایش می دهد.

7- خوابیدن روی شکم:   این طرز خوابیدن به پوست صورت آسیب می رساند. تماس 
پوست صورت با بالشت هایی از جنس کتان، کلاژن های پوست را می شکند و چین و 
چروک های دائمی به وجود می آورد.  بر اثر اختلال در گردش خون این قسمت از صورت 
که به سمت بالش قرار دارد، پوست قادر به بازسازی نیست لذابرای حفظ ظاهر جوان پوست 

به پشت یا پهلو بخوابید.
8- کنترل نکردن استرس:   استرس حاد با بیماری های متعددی ارتباط دارد؛ از جمله 
بیماری قلبی عروقی، آسم و اختلال خودایمنی، بنابراین با کاهش استرس می توانید از بروز 

این خطرات پیشگیری کنید. 
9- نداشتن برنامه غذایی سالم:   خوردن هله هوله یا غذاهای آماده و سرشار از نمک، 
چربی و کلسترول به تسریع روند پیری و چاقی مفرط منجر می شود. با افزایش وزن، خطر 
بروز بیماری قلبی عروقی و دیابت نیز افزایش می یابد.  اجتناب از خوردن غذاهای آماده و 
رو آوردن به غذاهای سبوس دار خطر بروز بیماری ها را کاهش می دهد. اسید چرب امگا 3 
موجود در ماهی های چرب مانند سالمون و تن، گردو و دانه کتان، التهاب بدن را کاهش می 
دهد و در حفظ سلامت پوست نقش مهمی دارد سعی کنید بدی های دیگران را فراموش 

کنید و کینه ای نباشید؛ در غیر این صورت به تدریج احساس فرسودگی خواهید کرد 
10- نوشیدن ناکافی آب: 

 افزایش میزان مصرف آب کلید جوانی است. آب برای حفظ رطوبت پوست و رسیدن ماده 
مغذی لازم به پوست مهم است. کمبود آب باعث خشکی، کشیدگی و پوسته پوسته شدن 
پوست می شود که به فرد ظاهری مسن می دهد. پوست خشک، حالت ارتجاعی کمتری 

دارد و به چین و چروک مستعدتر است. 

محققان موسسه فناوری ماساچوست تکنیک چاپ تصاویر هولوگرام با چاپگر معمولی و 
بر روی صفحات شفاف را معرفی کردند.

برای تولید تصاویر هولوگرام ابتدا باید از سوژه موردنظر اسکن  سه بعدی تهیه کرد. سپس 
با اصلاح و چاپ روی صفحات پلاستیکی شفاف، تصویر شگفت انگیز هولوگرام بدست 
می آید. برای تولید تصاویر هولوگرام با روش معمولی تجهیزات بزرگ و سنگین مثل لنز 
و پایه  نیاز است.محققان موسسه MIT با ابداع الگوریتم پردازش تصاویر هولوگرام با نام 
Lumii's ابتدا اسکن بدست امده از سوژه را به چند لایه قابل چاپ با چاپگر جوهرافشان 
تقسیم می کنند، سپس با چاپ سوژه بر روی چند صفحه شفاف تصویر هولوگرام آماه 
می شود.پس از چاپ لایه های تصویر بر روی صفحات شفاف پلاستیکی باید آنها را به ترتیب 
روی هم قرار داد، سپس با استفاده از یک منبع نور از پشت، تصاویر هولوگرام با کیفیت و 
سه بعدی تولید می شود.نرم افزار Lumii طوری طراحی شده است که اسکن سه بعدی را به 
لایه های مختلف قابل چاپ تقسیم می کند. این نرم افزار در سایت اختصاصی موسسه به 

آدرس lumiidisplay.com قابل دانلود است. 

ربات انسان نما سورنا 3، از دستاوردهای دانشکده مکانیک، پردیس فنی دانشگاه تهران، 
در نمایشگاه اتوماتیکای 2016 مونیخ آلمان به نمایش گذاشته شد.

نمایشگاه بین المللی اتوماسیون و رباتیک )Atomatica   2016( در شهر مونیخ، آلمان 
برگزار شد و ربات انسان نما سورنا 3، با حمایت  معاونت علمی و فناوری ریاست  جمهوری 
در این نمایشگاه شرکت و بازتاب بسیار گسترده ای در بین بازدیدکنندگان، دانشگاهیان، و 

شرکت های فعال در حوزه رباتیک و اتوماسیون داشت.
دکتر عقیل یوسفی کما، عضو هیأت علمی دانشکدۀ مهندسی مکانیک دانشکاه تهران 
و مجری طرح ربات انسان نمای سورنا، ضمن اعلام این خبر، دستاوردهای شرکت در 
این نمایشگاه را چشمگیر توصیف کرد و معرفی بین المللی ربات انسان نما سورنا3، معرفی 
جمهوری اسلامی ایران در حوزه علم و تکنولوژی در عرصه بین المللی، فراهم شدن فضای 
مناسب برای برقراری ارتباط با شرکت های بین المللی و دانشگاه های آلمان و بهره مندی 
از ظرفیت بازار مشترک با اروپا در حوزه رباتیک و اتوماسیون صنعتی را از جملۀ این 

دستاوردها دانست.
یوسفی کما که مسئولیت ریاست مرکز سیستم ها و فناوری های پیشرفتۀ )CAST( و نیز 
مسئولیت معاونت پژوهشی پردیس دانشکده های فنی دانشگاه تهران  را به عهده دارد، از 
مذاکره با شرکت های بین المللی در حاشیۀ نمایشگاه یاد شده، برای توسعه و تجاری سازی 
ربات انسان نما سورنا3،  خبر داد و اظهار داشت که مذاکراتی نیز با مسئولان دانشگاه مونیخ 

برای تبادل دانشجو و برگزاری کنفرانس ها و همکاری های مشترک صورت گرفته است.
»اتوماتیکا«، نمایشگاه تجاری پیشرو در زمینه تکنولوژی و فناوری های اتوماتیک است که 

سالی یک مرتبه در مونیخ، بزرگترین بازار اتوماتیک و روباتیک اروپا برگزار می شود.

چگونه با چاپگر معمولی هولوگرام بسازیم؟

 درخشش ربات انسان نمای ایرانی 
در نمایشگاه بین المللی آلمان

محققان کشور با سنتز یک نوع نانوذره مغناطیسی و 
بکارگیری آن در یک ساختار نانوکامپوزیتی موفق شدند 

پوشش های ضد آتش تولید کنند.
 اصطلاح ضد آتش به طیف وسیعی از مواد شیمیایی 
اطلاق می شود که به مواد تولید شده ای مانند پلاستیک ها، 
پارچه ها و پوشش ها اضافه می شوند. این مواد با ممانعت از 
انجام یک سری واکنش شیمیایی در شعله و یا با ایجاد 
یک پوشش محافظ بر روی سطح، گسترش شعله را مهار 

می کنند.
این مواد ممکن است با ماده زمینه ترکیب شوند و یا 
به صورت شیمیایی با آن پیوند برقرار کنند. دسته  اول به 
نام مواد افزودنی ضد حریق و دسته  دوم مواد ضد حریق 
انفعالی نامیده می شود. بهره گیری از فناوری نانو در تولید این 
پوشش ها مورد توجه بسیاری از محققان قرار گرفته است. 

پروفسور مسعود صلواتی نیاسری، مجری طرح ضمن 
اشاره به پرکننده های متداول مورد استفاده جهت بهبود 
برای  گذشته  در  داشت:  اظهار  پلیمری  مواد  خواص 
دست یابی به خواص بهتر، مواد پلیمری با ترکیبات معدنی 

طبیعی و سنتزی، به صورت کامپوزیت در آورده می شدند.

وی افزود: پرکننده های متداول از مواد گوناگون و در 
اشکال مختلف مانند ذرات کربنات کلسیم، الیاف شیشه 
و یا ذرات صفحه ای شکل خاک رس تهیه می شوند. البته 
در بیشتر مواقع افزایش پرکننده ها همراه با اشکالاتی نظیر 

شکنندگی، ترد شدن، افزایش وزن و کدری خواهد بود.
به گفته وی، در این پژوهش از خاصیت مغناطیسی در 
جهت ایجاد مانع در برابر نفوذ شعله، حرارت و اکسیژن به 
پلیمر سوختنی استفاده شده است.صلواتی نیاسری عنوان 
برای  این طرح یک جایگزین غیر سمی مؤثر  کرد: در 
ترکیبات سرطان زای  مانند  متداول  کننده های  دیرسوز 

آروماتیک هالوژن دار معرفی شده است. 
وی در ادامه در خصوص نحوه  استفاده از فناوری نانو در 
این پژوهش، افزود: پلی ونیل الکل یک پلیمر پرکاربرد است 
که در بسیاری از صنایع مورد استفاده قرار می گیرد. یکی 
از معایب عمده  این پلیمر، مقاومت حرارتی نسبتاً پایین و 
اشتعال پذیری بالای این پلیمر است. پرکننده های معمولی 
به دلیل عدم پخش مناسب و ایجاد ساختار دوفازی موجب 
ضعیف شدن خواص مکانیکی این پلیمر می شوند. استفاده 
از ذرات در ابعاد نانو و ایجاد ساختار نانوکامپوزیتی این 

مشکل را مرتفع کرده و سرعت تخریب و تخریب پلیمر را 
در برابر حرارت کاهش می دهد.

ویبیان کرد: در ابتدا نانوذرات مغناطیسی اکسید آهن با 
روش رسوب گیری شیمیایی ساده  شیمیایی سنتز شدند. 
اثر عوامل مختلف مانند غلظت و نسبت بر روی مورفولوژی 
نانوذرات بررسی شد. پس از ساخت و تأیید نانوساختارها با 
انواع میکروسکوپ های الکترونی و آنالیزهای طیف سنجی، 
نانوذرات به بستر پلیمری اضافه شدند؛ در بخشی دیگر، 
نانوذرات به صورت درجا در محلول آبی پلی ونیل الکل بدون 
نیاز به اتمسفر بی اثر تهیه شد و آزمون های مقاومت در برابر 

آتش و دیرسوز شوندگی انجام گرفت.
وی گفت: این پوشش ها که در مقیاس آزمایشگاهی 
تولید شده اند، می توانند در صنایعی نظیر صنایع هوافضا، 
خودروسازی و صنایع تولید لوازم خانگی کاربرد داشته باشند.

این تحقیقات حاصل تلاش های پروفسور مسعود صلواتی 
نیاسری- عضو هیأت علمی دانشگاه کاشان- و دکتر داود 
قنبری- دانش آموخته ی مقطع دکترای این دانشگاه- است. 
این کار در مجله  Particuology )جلد 26، سال  نتایج 

2016، صفحات 8۷ تا 94( به چاپ رسیده است.

یک تیم تحقیقاتی موفق به ساخت نانودوربینی شده که می توان آن را به داخل بدن، 
حتی مغز، تزریق کرد.

 این دوربین که ابعادی کمتر از یک دانه نمک دارد، قادر به بهبود ادوات پزشکی نظیر 
تجهیزات آندوسکوپی است.

مهندسان آلمانی موفق به ساخت نانودوربینی شدند که ابعاد آن از یک دانه نمک 
کوچک تر است. این دوربین می تواند برای تصویربرداری از اندام های داخل بدن انسان مورد 

استفاده قرار گیرد. همچنین از آن می توان برای رصد محیط اطراف استفاده کرد.
محققان دانشگاه اشتوتگارت با استفاده از چاپگر سه بعدی، دوربین سه لنزی ساختند که 

می توان آن را در نوک یک فیبرنوری قرار داد. این دوربین قطری دو برابر تار موی انسان دارد.
با استفاده از چنین دوربینی می توان مشکلات روش های تشخیصی نظیر آندوسکوپی را 

کاهش داد و به شکلی ساده تر درون بدن انسان را مورد کاوش قرار داد. 
از این نانودوربین می توان برای موارد امنیتی نیز استفاده کرد به طوری که آن را درون 
ادوات نظارتی قرار داد و به شکلی پنهان محیط اطراف را زیر نظر گرفت. همچنین این 
فناوری قابل استفاده در روبات های بسیار کوچک بوده که به صورت خودکار اطراف را رصد 

می کنند.
چاپگر سه بعدی قادر است اجسام و اشیاء مختلف را با لایه نشانی لایه به لایه تولید کند که 

این کار با موادی نظیر پلاستیک، فلز و سرامیک انجام می شود.
 به دلیل محدودیت های موجود در فرآیند ساخت، لنزها را نمی توان برای استفاده در 
بخش پزشکی تولید کرد، اما محققان معتقداند که با توسعه این فناوری می توان بر این 

چالش نیز غلبه کرد.
طراحی محصول مورد نظر تنها چند ساعت زمان می برد و می توان بعد از تولید با دقت به 
بررسی محصول پرداخت. لنز مورد استفاده در این دوربین، 100 میکرون قطر دارد. با این 

دوربین می توان از فاصله 3 میلیمتری روی یک جسم متمرکز شد.
سیستم تصویربرداری این دوربین قابل استفاده در سوزن یک سرنگ بوده و می توان آن 
را وارد بدن انسان کرد. محققان معتقداند که این نانودوربین قابلیت تزریق به داخل مغز را 

نیز داراست.

مواد ضد حریق نانویی تولید شد

نانودوربینی که می توان به داخل مغز تزریق کرد

دهروشغیرداروییبرایدرمانافسردگی

 افسردگی یکی از شایع ترین اختلالات روانی به شمار می آید و علائم این بیماری شباهت 
زیادی به دیگر بیماری های ناشی از اضطراب دارد. اگر متوجه تغییرات ناگهانی در خلق و خوی 
خود شده اید یا از زندگی احساس رضایت نکرده و اعتماد به نفس خود را از دست داده اید، البته 
پیشنهاد می کنیم به پزشک مراجعه کنید؛ اما خوب است بدانید که با بعضی تغییرات ساده در 
زندگی می توانید آینده ی بهتری را تجربه کنید. افسردگی موقعیتی از عواملی بیرونی منشاء 
می گیرد و افسردگی بالینی بر اثر عوامل درونی، که در هر دو نوع کمتر به درمان  دارویی نیاز 
است. امیدواریم با انجام گام به گام این ده تمرین حس هدفمند بودن در زندگی و نگرش مثبت 

نسبت به آینده در شما تقویت شود.
   1- مدیتیشن

 مدیتیشن و تمرکز حواس می تواند در درمان اضطراب و دیگر اختلالات خلقی بسیار مؤثر 
باشد. افرادی که بی انگیزگی را تجربه می کنند و یا از زندگی احساس رضایت نمی کنند اکثراً از 
مشکلی با عنوان مواجهه با افکار منفی قوی رنج می برند. دکتر هوج این مشکل را اینگونه شرح 
می دهد که در این افراد نگرانی های بی حاصل و آزار دهنده نمی گذارد راه حلی برای مشکلات 

در ذهن شکل بگیرد.
برای کاهش استرس روزی سی دقیقه کامپیوتر، تلفن همراه و هر وسیله ی بر هم زننده ی 
آرامش را خاموش کنید و در گوشه ای آرام بنشینید، چشمانتان را ببندید و تنفستان را تنظیم 
کنید. بر روی فکر نکردن تمرکز نکنید بلکه اگر فکری به ذهنتان آمد به آن توجه کرده و 
بگذارید ادامه پیدا کند. همچنین می توانید بر روی یک کلمه و یا فکر تمرکز کرده و یا خودتان 

را در مکانی آرام و دوست داشتنی تصور کنید.
  2- خوردن غذاهایی با ویتامین B بیشتر

 ویتامین های خانواده ی B باعث کمک به تولید مواد شیمیایی مانند سروتونین، اپی نفرین و 
دوپامین در مغز می شود که تا حد زیادی بر خلق و خوی انسان تأثیر می گذارد، بنابراین سطح 
پایین ویتامین های خانواده ی B احتمالاً به مشکلاتی مانند افسردگی منجر خواهد شد. با توجه 
به تحقیقات انجام شده توسط کلینیک مایو برای افرادی مانند گیاهخواران، سالمندان و کسانی 
که به اختلالات گوارشی مانند بیماری سلیاک مبتلا هستند تأمین ویتامین B سخت تر خواهد 
بود. مصرف مکمل های ویتامینی می تواند این کمبود را رفع کند اما راه حل سالم تر مصرف مواد 
غذایی غنی از ویتامین B است. ماهی هایی مانند قزل آلا و تُن حاوی مقادیر زیادی ویتامین 
هستند، همچنین اسفناج، فلفل دلمه ای، گوشت بدون چربی، تخم مرغ و شیر کم چربی نیز از 

جمله مواد غذایی غنی مخصوصاً از لحاظ ویتامین های خانواده ی B هستند. 
 3- تنظیم اهداف برای زندگی

 در افراد مبتلا به افسردگی طیف وسیعی از احساسات مختلف دیده می شود و در هر کسی 
این احساسات می تواند منحصر به فرد باشد، اما برخی از این احساسات در میان مبتلایان به 
افسردگی مشترک است. غم و اندوه، اضطراب، پوچی، نا امیدی، بیهوده بودن زندگی، احساس 
گناه و حساس شدن از جمله این احساسات مشترک است که اغلب باعث می شود تصور ناتوانی 
از انجام موفقیت آمیز کارها را در انسان به وجود بیاورد. برای مبارزه با این حس باید سعی کنید 
مجموعه ای از اهداف روزانه را در زندگی خودتان مشخص کنید. اهدافی کوچک که می توانید 
از عهده ی آن ها به سادگی برآیید مانند شستن ظرف های روزانه؛ با رسیدن گام به گام به این 

اهداف کوچک به مرور احساس بهتری را تجربه خواهید کرد و برای به چالش کشیدن خود و 
انجام هدف های بزرگ تر آماده خواهید شد.

 4- برنامه ی خواب مناسب
 یکی از مشکلات بزرگ ایجاد شده به وسیله ی افسردگی به هم ریختن سیکل خواب است. 
خوابیدن برای افراد مبتلا به افسردگی سخت می شود و همین کمبود خواب می تواند علائم 
افسردگی را تشدید کرده و به طور کلی سلامت ذهن و بدن را با خطر روبرو کند. برای حل 
این مشکل نیز همانند تعیین اهداف کوچک در زندگی، با ایجاد تغییرات کوچک و به مرور به 
سطح مطلوب خواهید رسید. هر شب در زمان مشخصی به بستر بروید و هر صبح در زمان 
مشخصی از خواب بیدار شوید. برنامه ی خواب مناسبی برای خودتان در نظر بگیرید و سعی 
کنید تا حد ممکن از چرت زدن در طول روز خودداری کنید. قبل از رفتن به بستر تلویزیون، 
رادیو و تلفن همراه یا کامپیوتر و تبلت خود را خاموش کنید و شرایط استراحت مناسبی را 

برای خودتان به وجود آورید.
 5- کاری جدید انجام دهید

 بسیاری از مردم احساس می کنند در روزمرگی زندگی گیر کرده اند و این بی هدفی 
کسالت بار خود یکی از مهمترین عوامل تشدید احساسات شبیه افسردگی است. به همین 
دلیل بسیار مهم است که بتوان این یکنواختی ار شکست و کاری جدید و متفاوتی را شروع 
کرد. دکتر یان کوک مدیر برنامه ی تحقیق در مورد افسردگی از دانشگاه لس آنجلس کالیفرنیا 

در این باره می گوید:
تلاش برای تغییر روند روزمره باعث تغییرات شیمیایی و افزایش سطح دوپامین در مغز 

می شود که با حس لذت و یادگیری رابطه ی مستقیم دارد.
   6- با کسی که به او اعتماد دارید درد دل کنید

  صحبت کردن با کسی که شما را دوست دارد و به او اعتماد دارید فواید بسیاری برایتان 
خواهد داشت. باز کردن سفره ی دل در مورد آنچه در زندگیتان اتفاق افتاده و شنیدن نظرات 
فردی دیگر به شما کمک می کند تا مسائل را از دیدگاه های مختلفی ببینید. همچنین صحبت 
در مورد احساسات علاوه بر کمک در پیدا کردن راه حل حمایت عاطفی مورد نیاز از دیگران 

را به شما خواهد داد.
برای بسیاری از مردم باز کردن سر صحبت در ابتدا کمی سخت است اما اجازه ندهید این 
موضوع جلوی شما را بگیرد، صحبت با دوستان و خانواده به شما در یافتن راه های جدید و دور 
زدن مشکلات کمک خواهد کرد و احتمالاً در کارهای عملی تر از کمک آن ها بهره خواهید 
برد، مانند همراهی شما در رفتن به جاهای جدید و یا کمک به بر گرداندن نظم و سازماندهی 

در کارها.
  7- به ورزش های سبک بپردازید

 ورزش های هوازی ساده، یا حتی فعالیت های سبک مانند قدم زدن در خیابان در درمان 
افسردگی بسیار مفید است. ورزش باعث ترشح اندروفین می شود، ماده ی شیمیایی که احساس 
خوبی در بدن ایجاد می کند، همچنین تحقیقات نشان داده است که با انجام این فعالیت ها 

اعتماد به نفس در شما به آرامی افزایش پیدا خواهد کرد.
  8-. مسئولیت بر عهده بگیرید

  وقتی حس افسردگی داشته باشید احتمالاً تمایل خواهید داشت که از زیر مسئولیت های 
روزانه ی خود در خانه و یا محل کار شانه خالی کنید. مشغول نگه داشتن خود کلید گذر از 
این چالش است، سعی کنید تا آنجا که می توانید در کار غرق شوید و مسئولیت های روزانه ی 
خود را به درستی انجام دهید. می توانید کاری پاره وقت برای پر کردن وقت اضافی پیدا کنید. 

 -9فعالیت های آرام بخش انجام دهید
 افسردگی می تواند حس قطع ارتباط با محیط اطراف را در شما ایجاد کند، علاوه بر آن با 
تأثیر مخربی که افسردگی در الگوهای خواب می گذارد باعث ایجاد خستگی مفرط در شما 
خواهد شد، بنابراین پیدا کردن راهی برای برگرداندن آرامش به اوقات فراغت بسیار مهم است. 
می توانید فعالیت هایی مانند یوگا و یا دیگر ورزش های آرام ساز عضلات را انجام دهید و یا 
حتی ساده تر از آن با رفتن به سونا و یا یک حمام گرم خوب آرامش را به ذهن و بدن خود 

هدیه دهید.
  10-. قهوه نخورید

 بسیاری عادت دارند که صبح خود را با قهوه آغاز کنند اما تحقیقات نشان داده است که 
مصرف کافئین به طور غیر مستقیم با افسردگی در ارتباط است. بر طبق تحقیقات کلینیک 
مایو، بسیاری از مردم حساسیت زیادی نسبت به مصرف کافئین دارند، کافئین می تواند باعث 
ایجاد مشکل در خوابیدن شده و تأثیر منفی بر روی خلق و خوی شما بگذارد مخصوصاً اگر 
شما با داشتن مشکل در خوابیدن در اواخر روز نوشیدنی های کافئین دار مصرف کنید. با این 
حال ترک ناگهانی کافئین نیز می تواند مضر باشد. زمانی که بدن شما به دریافت این ماده عادت 
کرده از دست دادن ناگهانی آن می تواند به تحریک پذیری، سردرد و بد شدن خلق و خو منجر 

شود پس به آرامی میزان مصرف قهوه را کاهش دهید.



اجتماعی 6

شهردار قم :

ماندگاری زائر در قم باید به بالای
 ۲۴ ساعت برسد 

شهردار قم گفت: تمام تلاش مدیریت شهری بر این است که میزان ماندگاری زائر در قم به 
بالای 24 ساعت برسد و این امر جز با ارتقاء زیرساخت های بخش های مختلف میسر نیست. 
دکتر سقائیان نژاد صبح روز  پنجشنبه در برنامه صبح بخیر ایران که در خانه تاریخی یزدان 
پناه قم برگزار شد، ضمن تبریك میلاد حضرت فاطمه معصومه)س( و آغاز دهه کرامت، 
به جایگاه و ظرفیت های بارگاه حضرت معصومه)س( اشاره کرد و گفت: حضرت فاطمه 
معصومه)س( گوهری هستند که در قم دفن شدند و بسیاری، از ظرفیت این حضرت آگاه 

نیستند و ایشان می توانند تمام شیعیان جهان را شفاعت کنند.
وی با اشاره به جایگاه قم به عنوان پایتخت جهان تشیع و خاستگاه انقلاب اسلامی، تصریح 
کرد: حوزه های علمیه در قم، انتشار معارف اسلامی به سرتاسر جهان را بر عهده دارند و بیش 
از 123 کشور در قم نماینده دارند و معارف اسلامی را آموزش می بینند. شهردار قم بارگاه 
حضرت فاطمه معصومه)س(، مسجد مقدس جمکران و بیوت علما و مراجع تقلید را ظرفیتی 
ویژه برای قم خواند و گفت: مسجد جمکران محور آینده پژوهی و مهدویت و مرکز نهایت 
آمال و آرزوهای جهانیان در بحث ظهور است. وی با اشاره به تحصیل بیش از 85 هزار طلبه 
در شهر قم، خاطرنشان کرد: برکات و ظرفیت های بسیاری در قم وجود دارد و در این زمینه 
این شهر باید آماده استفاده از این قابلیت های مهم باشد. سقائیان نژاد با تاکید بر آماده سازی 
و تأمین زیرساخت های لازم در قم برای استقبال از زائرین و مجاورین گفت: ظرفیت های 
معنوی زیادی در قم وجود دارد اما در بخش های مادی نیازمند فعالیت های بیشتری هستیم.

وی با اشاره به شرایط اقلیمی و آب و هوایی قم تصریح کرد: با این حال اگر کمی در این 
زمینه کار شود امکانات خوبی در این شهر فراهم خواهد شد. شهردار قم با تاکید بر پیگیری 
ارتقاء شاخص های زیست محیطی در این شهر بیان کرد: سعی داریم ظرفیت های تفریحی و 
گردشگری را نیز در قم ارتقاء دهیم تا 20 میلیون زائری که سالانه به این شهر سفر می کنند 
اوقات خوشی را سپری کنند. وی با بیان اینکه ماندگاری زائر در قم حدود پنج ساعت و 10 
دقیقه است، افزود: تمام تلاش ما بر این است که میزان ماندگاری زائر در قم به بالای 24 
ساعت برسد و این امر جز با ارتقاء زیرساخت های بخش های مختلف میسر نیست. سقائیان 
نژاد ایجاد تسهیلات اسکان در شهر را مورد تاکید قرار داد و افزود: همچنین در راستای پر 
کردن اوقات فراغت زائر در شهر و تأمین فضاهای تفریحی و گردشگری نیز باید اقداماتی 
صورت گیرد. وی با بیان اینکه محیط شهر قم باید برای حضور زائران جذاب باشد، تصریح 
کرد: سه هتل پنج ستاره توسط بخش خصوصی در شهر قم در حال ساخت است. شهردار 
قم با اشاره به برنامه احداث مدینه الزائرین در این شهر، تصریح کرد: آستان مقدس حضرت 
معصومه)س( نیز در صدد است امکاناتی برای اسکان در شهر فراهم کند. وی با بیان اینکه در 
زمینه تأمین فضاهای اسکان شهری اقدامات گسترده ای در حال انجام است، افزود: تلاش ما 
این است که فضاهای اسکان ارزان قیمت را توسعه دهیم تا مردم آسان تر از تسهیلات موجود 
در شهر قم استفاده کنند. سقائیان نژاد با اشاره به تبدیل چند بوستان شهری به کمپ زائر 
خاطرنشان کرد: این اقدام در راستای رفاه زائرین و جلوگیری از پراکندگی اسکان در شهر و 
تأمین نظم و امنیت شهری است. وی با اشاره به افتتاح نخستین پارك آبی استان قم با ظرفیت 
بیش از 2 هزار نفر در هر سانس، گفت: باغ پرندگان را نیز در حدود 18 هکتار در شهر قم در 
مرحله احداث داریم. شهردار قم با اشاره به برنامه شهرداری برای ایجاد گل خانه های تحقیقاتی 
بیان کرد: در بوستان غدیر مرکز تحقیقات گل های زینتی در مرحله طراحی و اجرا قرار دارد.

وی افتتاح سورتمه ریلی در بوستان علوی را مورد توجه قرار داد و گفت: ده ها طرح دیگر 
در زمینه های فرهنگی و تفریحی در نظر گرفته شده که می تواند برای زائرین و شهروندان 

جذاب باشد.

رئیس شورای  اسلامی شهر قم عنوان کرد:

فضای مثبت شهر قم برای حضور
 سرمایه گذاران 

رئیس شورای  اسلامی شهر قم گفت: همه امکانات لازم برای جذب سرمایه گذار در قم آماده 
شده و از کسانی که امکان سرمایه گذاری را دارند برای حضور در این شهر دعوت می کنیم. 
ولی الله بیاتی صبح روز پنجشنبه  در برنامه صبح بخیر ایران که در خانه تارخی یزدان پناه 
قم برگزار شد، با اشاره به وظایف شورای اسلامی شهر، اظهار کرد: یکی از مهم ترین وظایف 
شورای شهر انتخاب شهردار است که در این زمینه آقای دکتر سقائیان نژاد با رأی بالایی 
سال گذشته در این مسند قرار گرفتند. وی با تاکید بر حمایت شورای شهر از شهردار قم، 
گفت: بودجه امسال شهر قم طبق پیشنهاد شهردار بیش از 13 هزار میلیارد ریال است 
که از این میزان 10 هزار میلیارد ریال جزو بودجه عمرانی است. رئیس شورای شهر قم با 
اشاره به وضعیت پروژه های عمرانی در شهر قم، بیان کرد: با وجود رکود اقتصادی در کشور 
و مشکلات مالی در بخش های مختلف، تا امروز نه تنها هیچ پروژهای در قم تعطیل نشده، 
بلکه با همت مسوولان شهر پروژه ها با قوت در حال تکمیل است. وی یکی از وظایف شورای 
شهر را ایجاد تعامل و همدلی بین شهرداری با مجموعه های دیگر استان عنوان کرد و گفت: 
خوشبختانه امروز ارتباط و تعامل بسیار خوبی بین شهرداری، شورای شهر، استانداری و دیگر 
مجموعه های استان برقرار است. بیاتی با تاکید بر فضای مثبت شهر قم برای حضور سرمایه 
گذاران تصریح کرد: همه امکانات لازم برای جذب سرمایهگذار در قم آماده شده و از کسانی 

که امکان سرمایه گذاری را دارند برای حضور در این شهر دعوت می کنیم.

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم  خبرداد:

نصب ۱0 پل عابر پیاده مکانیزه در قم تا پایان سال 
مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم از نصب 10 پل عابر پیاده مکانیزه در 

قم تا پایان امسال خبر داد. 
حسین شعبان زاده با اشاره به نصب پل های عابر پیاده اظهار کرد: در حال حاضر 28 پل عابر 
پیاده در سطح شهر قم نصب شده است و 25 پل نیز در دستور کار می باشد که تا پایان سال 
جاری نصب شود. وی خاطرنشان کرد: پس از پروژه نصب پل عابر پیاده که اکثر آنها به صورت 
ثابت هستند، تلاش می کنیم تعدادی از پل ها به صورت مکانیزه با پله برقی یا آسانسور باشد.

مدیرعامل سازمان حمل و نقل و ترافیك شهرداری قم با اشاره به پیگیری نصب پل های عابر 
پیاده مکانیزه گفت: در دستور کار است برای رفاه حال شهروندان حدود 10 پل به صورت 
نیمه مکانیزه یا تمام مکانیزه یا آسانسور عمل کنند، اکنون پل های عابر پیاده در سه نقطه 
میدان مطهری، داخل رودخانه و بلوار امین مقابل صدا و سیما مکانیزه هستند. وی خاطرنشان 
کرد: مکان های نصب پل های عابر پیاده در حال بررسی است، سعی می شود در مکان های 
بیمارستانی، مدارس و مهدکودك ها نصب پل ها انجام شود. شعبان زاده با بیان اینکه هر مکانی 
که تردد خودروها با سرعت صورت می گیرد، به طور معمول نقاط حادثه خیز تلقی می شود، 
گفت: باید در این مکان ها پل های عابر پیاده زیر یا روگذر نصب شود که اغلب پیرامون 

مدارس، بیمارستان و مجتمع های تجاری واقع شده است.

عضو شورای اسلامی شهر قم  خواستار شد:

معرفی قم به عنوان شهر کرامت
عضو شورای اسلامی شهر قم گفت: تلاش خواهیم کرد که شهر قم به عنوان شهر کرامت 

در عرصه ملی و بین المللی معرفی شده و مسئله کرامت در این شهر بارز و مشهود باشد. 
تحقق  و  راهبردی  سند  بررسی  جلسه  در  روحانی  سعید  والمسلمین  حجت الاسلام 
سیاست های ذیل آن در شهرداری قم اظهار کرد: در سند راهبردی شهرداری قم اعتلای 
نقش و جایگاه ملی و بین المللی شهر قم مورد توجه قرار گرفته و در ذیل آن راهبردی با 
عنوان حضور نقش آفرین در عرصه مدیریت شهری در طراز ملی و بین المللی مطرح شده 
است. وی بیان کرد: یکی از نکات مد نظر ذیل این راهبرد سیاستی با عنوان ایجاد و توسعه 
برند شهر اسلامی برای قم عنوان شده است و در این سیاست بهره مندی از ظرفیت دهه 
کرامت مورد تاکید قرار گرفته است. عضو شورای شهر قم با بیان اینکه می خواهیم از شهر 
قم به عنوان شهر کرامت یاد شود گفت: در شهر مقدس قم ریزه خوار حضرت معصومه)س( 
هستیم و هرچه داریم از وجود پربرکت ایشان است و کریمه اهل بیت عنوان خاص حضرت 

معصومه)س( است.

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان  قم خبرداد:

کشف 50 کیلوگرم تریاک در عملیات مشترک 
پلیس قم و لرستان

رئیس پلیس مبارزه با مواد مخدر استان از کشف حدود 50 کیلوگرم تریاک در عملیات 
مشترک پلیس مبارزه با موادمخدر استان های قم و لرستان خبر داد. 

سرهنگ غلام عباس بلفکه ، اظهارداشت: در پیگیری اطلاعاتی پلیس مبارزه با مواد مخدر 
استان لرستان و با تلاش مأموران مبارزه با مواد مخدر استان قم یک دستگاه کامیون ولوو 
که قصد داشت از جنوب کشور مقادیر قابل توجهی مواد مخدر را به استان تهران منتقل 
کند، در حوزه استحفاظی استان قم شناسایی و متوقف شد.  به گفته وی در ادامه پس از 
هماهنگی های قضایی خودرو مذکور جهت بررسی به مقر پلیس مبارزه با مواد مخدر استان 
قم منتقل شد.  سرهنگ بلفکه افزود:سرانجام حدود 50کیلوگرم تریاک در قالب پنج بسته 
10 کیلویی که به طرز ماهرانه ای جاسازی شده بود کشف شد.  رئیس پلیس مبارزه با مواد 
مخدر استان قم گفت: دو نفر در این رابطه دستگیر که نهایتاً با تشکیل پرونده تحویل مرجع 

قضائی استان شدند. 

بااجرای طرح خیبر در قم  صورت گرفت:

دستگیری ۴دلال ارز، ۲سارق و ۱0خرده 
فروش مواد مخدر

فرمانده انتظامی شهرستان قم  گفت: با اجرای طرح خیبر در حوزه استحفاظی کلانتری 
13قم، 4دلال ارز، 2سارق سابقه دار و 10خرده فروش مواد مخدر دستگیر شدند. 

سرهنگ هادی دیده ور در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، اظهارداشت: طرح 
خیبر با هدف ارتقاء و افزایش انضباط و امنیت اجتماعی، پاکسازی نقاط آلوده و کسب 

رضایتمندی شهروندان و زائران در حوزه استحفاظی کلانتری 13 به مرحله اجرا در آمد. 
وی افزود:پس از اخذ دستور از مقام قضائی استان مأموران وارد عمل شده و 2 نفر معتاد، 
2سارق سابقه دار و 4 دلال ارز با 22 میلیون و 862 هزار تومان، 23۷ هزار دینار عراقی و 
66هزار و 650 لیر سوریه دستگیر شدند.  فرمانده انتظامی شهرستان قم افزود: با سرکشی 
از 40مسافرخانه، از این تعداد 1۷ مورد اخطار پلمپ داده شد.  سرهنگ دیده ور گفت: با 
دستگیری 10خرده فروش موادمخدر مقادیر قابل توجهی مواد مخدر از مخفیگاه این افراد 
کشف و ضبط شد.  فرمانده انتظامی شهرستان قم افزود:نهایتاً متهمان پس از تشکیل پرونده 

جهت سیر مراحل قانونی تحویل مرجع قضائی استان شدند. 

مقامات حمل و نقل سنگاپور اعلام کردند :

تصادف نفتکش ایرانی با کشتی سوئیسی در 
تنگه سنگاپور 

مقامات حمل و نقل سنگاپور اعلام کردند یک نفتکش ایرانی با یک کشتی کانتینر بر در 
تنگه سنگاپور برخورد کرد، اما این برخورد به رغم به وجود آمدن آسیب، باعث آلودگی آب 

های منطقه نشد. 
به گزارش ایرنا، سازمان دریایی و بنادر سنگاپور، اعلام کرد برخورد نفتکش 'دریم 2' وابسته 
به شرکت ملی نفتکش ایران و کشتی کانتینربر 'ام.اس.سی الکساندرا' وابسته به دومین 
شرکت بزرگ کانینربر جهان در سوئیس پنجشنبه شب اتفاق افتاد.  سازمان دریایی و بنادر 
سنگاپور و شرکت سوئیسی اعلام کردند براثر این برخورد تعدادی از کانتینرها در دریا و 
تعدادی نیز بر روی عرشه نفتکش ایرانی سقوط کردند.مدیریت شرکت کانیتربر سوئیس 
نیز به نوشته روز جمعه تارنمای 'مالیزیا کینی' در بیانیه ای تصریح کرد در این برخورد به 
فردی آسیب نرسید و یا آلودگی ایجاد نشد، هر چند آسیب قابل توجهی به بدنه 'ام.اس.سی 
الکساندرا' وارد شده است. در این حادثه 10 کانتینر خالی به دریا پرتاب شد و و چهار کانتینر 
نیز به روی عرشه نفتکش ایرانی سقوط کرد. سازمان دریایی و بنادر سنگاپور نیز اعلام کرد 
به نفتکش 'دریم 2' ایران نیز آسیب هایی وارد شده است، اما هر دو کشتی در سنگاپور لنگر 
انداخته اند.تنگه سنگاپور که این حادثه در آن اتفاق افتاد با 105 کیلومتر طول و 16 کیلومتر 
عرض بین تنگه مالاکا در غرب و دریای جنوبی چین در شرق، یکی از شلوغ ترین مسیرهای 
حمل و نقل تجاری جهان است.منطقه جنوب شرق آسیا، گذرگاهی است که تقریبا نیمی از 

کل داد و ستدهای جهان و یک سوم از تجارت نفت جهان در آن انجام می شود.

زن 33 ساله که با معرفی خود به نام استاد ارژینا به بهانه 
بازگشایی طلسم و بخت گشایی از طریق یک سایت از زوج 

ها و زنان کلاهبرداری می کرد، شناسایی و دستگیر شد. 
نهم اردیبهشت امسال زن و شوهری با مراجعه به کلانتری 
123 نیاوران به مأموران اعلام کردند که برای حل مشکل 
خانوادگی خود از طریق اینترنت با سایتی مربوط به خانمی به 
نام  "ارژینا" آشنا شده و برای دریافت جادو و طلسم مشکل 
گشا ، چند میلیون تومان به این شخص پرداخت کرده اما 
با انجام کامل تمامی اقدامات گفته شده از سوی فروشنده 
طلسم و جادو ، هیچگونه تغییری در کاهش مشکلاتشان 
مشاهده نشده و این خانم نیز حاضر به پس دادن پول نیست. 
با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع "کلاهبرداری" و به 
دستور دادیار شعبه سوم دادسرای ناحیه یک تهران ، پرونده 
برای  رسیدگی در اختیار پایگاه یکم پلیس آگاهی تهران 

بزرگ قرار گرفت. 
زن و شوهر جوان شاکی پرونده پس از حضور در پایگاه 
یکم پلیس آگاهی تهران بزرگ در اظهارات خود ادعا کردند: 
از طریق اینترنت، با وبلاگ خانمی به نام استاد "مرسانا ارژینا" 
به نشانی www. Mresana.***.ir آشنا شدیم. او   در سایت 
خود ادعا کرده بود که با طلسم و جادو می تواند مشکلات 
افراد را رفع کند. برای حل مشکل خانوادگی خود ، از طریق 
تماس با شماره تلفن درج شده در داخل وبلاگ با این خانم 
تماس گرفته و فرد پاسخگو عنوان کرد در قبال دریافت 

مبالغی می تواند با جادو و طلسم، مشکلات ما را حل کند.
با این انگیزه و اطمینان ، برای خرید طلسم و جادو اعلام 
آمادگی کرده و در مرحله اول با دریافت دو میلیون تومان، 
صفحه ای فلزی منقوش به تعدادی اشکال و نقوش نامفهوم 
از طریق پیک برای ما ارسال شد و ا مرسانا ارژینا  طی تماس 

تلفنی گفت که این صفحه را در منزل خود نگهداری کنیم تا 
گرفتاری هایمان برطرف شود. 

این زن و شوهر جوان در ادامه شکایت خود عنوان کردند: به 
علت ندادن نتیجه، در تماس با استاد طلسم ، وی درخواست 
مبالغ دیگری برای طلسم های تکمیلی می کرد و در قبال 
دریافت مبلغ ۷ میلیون تومان، هر بار اشیاء متفاوتی اعم از 
پارچه های حاوی جملات نامفهوم، مایعات و مواد مختلف 
از طریق پیک برای ما ارسال می کرد. وقتی   هیچکدام از 
مشکلات ما با این طلسم و جادوها برطرف نشد، به این خانم 
اعتراض کرده اما او ضمن فحاشی دیگر پاسخگوی تماس 

های تلفنی ما نشد. 
با آغاز رسیدگی به پرونده و با بررسی محتویات داخل 
خانم  که  شد  مشخص   www. Mresana.***.ir وبلاگ 
مرسانا ارژینا با تبلیغاتی اعم از طلسم جذابیت و جلب توجه 
، طلسم بخت گشا و کارگشا ، طلسم عشق و محبت ، باطل 
کردن سحر و زبان بند و رفع گرفتاری و مشکل اقدام به 
کلاهبرداری از دو شاکی پرونده و تعداد دیگری از شهروندان 
کرده است. سرانجام با انجام اقدامات پلیسی، هویت واقعی 
استاد مرسانا ارژینا به نام سمانه . ز 33 ساله ساکن سیدخندان 

- خیابان ابوذر غفاری شناسایی و دستگیر شد. 
در ادامه تحقیقات و با بررسی تراکنش مالی حساب های 
بانکی متهم ، کارآگاهان موفق به شناسایی تعدادی دیگر از 
شکات و مالباختگانی شدند که دقیقا به همین شیوه و شگرد، 

مورد کلاهبرداری قرار گرفته بودند.  
سرهنگ کارآگاه کرم یوسف وند ، رئیس پایگاه یکم پلیس 
آگاهی تهران بزرگ ، با اعلام این خبربه خبرنگار مهر  گفت: 
با توجه به شناسایی تعدادی از شکات و مالباختگان و دیگر 
اسناد و مدارک بدست آمده ، به دستور مقام  قضایی بلاگ 
متهم مسدود و زن جوان برای  انجام تحقیقات تکمیلی و 
شناسایی سایر جرایم ارتکابی در اختیار پایگاه یکم پلیس 
و  شکات  از  لذا  است.   گرفته  قرار  بزرگ  تهران  آگاهی 
مالباختگانی که بدین شیوه و شگرد مورد کلاهبرداری قرار 
گرفتند دعوت می شود تا برای  طرح و پیگیری شکایات 
خود به نشانی پایگاه یکم پلیس آگاهی تهران بزرگ در اتوبان 
شهید صدر ) مسیر شرق به غرب (  ابتدای خیابان قلندری 

شمالی مراجعه کنند.

 فرمانده انتظامی استان البرز از دستگیری کلاهبرداری که 12 واحد مسکونی در این 
شهرستان را به 36 نفر فروخته و با پول حاصله از فروش واحدهای این مجتمع مسکونی اقدام 

به تهیه تجهیزات ساخت مواد مخدر در شهرستان اسلامشهر کرده است، خبر داد. 
 سردار کامرانی صالح  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس، گفت: فردی با مراجعه به 
پلیس آگاهی شهرستان البرز مدعی شد مدتی پیش یک واحد آپارتمانی را از فردی خریداری 
کرده و پس از مدتی با مراجعه به واحد مسکونی خود ساکنان دیگری را در آن واحد ساختمانی 

مشاهده می کند و متوجه فروش این واحد آپارتمان به چندنفر دیگر شده است. 
وی افزود: ماموران انتظامی بلافاصله بررسی موضوع را به طور ویژه در دستورکار خود قرار 
دادند و حین رسیدگی به این پرونده، مالک ساختمان مراجعه و بیان داشت که با آقای )ع.الف( 
به صورت مشارکتی اقدام به ساخت مجتمع مذکور کردیم و به تازگی متوجه شدم آقای 

)ع.الف( ، هم واحدهای خود و هم واحدهای متعلق به بنده را به چندین نفر فروخته است. 
این مقام انتظامی بیان کرد: ماموران با پیگیری و بازجویی های بعدی متوجه شدند تعداد 36 

نفر با همین عنوان پرونده هایی را تشکیل و از این فرد کلاهبردار شکایت دارند. 
کامرانی صالح با بیان اینکه پرونده فروش مال به غیر به طور ویژه در دستور کار پلیس آگاهی  
قرار گرفت ،افزود:  پس از پیگیری های بعدی مشخص شد متهم کلیه واحدهای فروخته شده 

را به شرکای تجاری خود واگذار کرده و راه های منتهی به خود را از بین برده است. 
وی اظهار داشت: با تلاش ماموران پلیس آگاهی و انجام اقدامات فنی مشخص شد متهم با 
پول حاصله از فروش واحدهای این مجتمع مسکونی اقدام به تهیه تجهیزات ساخت مواد مخدر 

در شهرستان اسلامشهر کرده است. 
سردار کامرانی صالح گفت: بلافاصله اکیپی مجرب از ماموران پلیس آگاهی شهرستان 
فردیس با اخذ نیابت قضائی و در یک عملیات غافلگیرانه متهم و دیگر همدستانش را دستگیر 

و جهت انجام تحقیقات به پلیس آگاهی منتقل کردند. 
وی ادامه داد : متهم طی بازجویی های ماموران اظهار داشت ؛ 12 واحد آپارتمان را به 36 نفر 
فروختم. به این صورت که یک مجتمع در حال ساخت که سازنده آن نیز خودم بودم و دارای 
6 طبقه 6 واحدی بود را بدون هماهنگی با مالک ساختمان و با تغییر ضلع های جغرافیایی و 
کدپستی در مبایعه نامه ها، و گرفتن کد رهگیری ،توانستم به چندین نفر بفروشم و حدود 25 

میلیارد ریال از این راه بدست آوردم. 
فرمانده انتظامی استان البرز در خاتمه خاطر نشان کرد: پس از انگشت نگاری از متهم و 
مشخص شدن سوابق متعدد کیفری وی مبنی بر جعل و کلاهبرداری، پرونده تشکیل و با 

دستور مقام قضائی متهم روانه زندان شد.

جزییات دستگیری استاد ارژینا

طلسم های چند میلیونی خوشبختی 

فرمانده انتظامی استان البرز  خبرداد:

دستگیری کلاهبردار میلیاردی در فردیس 

 تصور کنید در جلسه خواستگاری نشسته اید و فرد مقابل به 
سوالهای شما اینگونه پاسخ می دهد که : نظر مادرم اینگونه است! 
پدرم چنین روشی دارد! باید با مادرم مشورت کنم! باید نظر خواهرم 

را جویا شوم!
قطعا شما ناراحت می شوید چرا که بی شک انتظار داشته اید کسی 
که در جلسه خواستگاری در مقابلتان می نشیند در پاسخ به سوالهای 
شما بگوید:"هرچه شما بگویید، هر چه نظر شماست، هر طور که شما 
دوست دارید". واقعیت این است که برخی مواقع این پاسخَ  ها شکلی 
دیگری به خود میَ گیرد؛ "هرچه خانوادهَ  ام بگویند، هر چه آنها صلاح 
بدانند،خانواده اَم تصمیم نهایی را میَ گیرند و ..."  و با این جملات 
معمولا خواستگاری به ازدواج ختم نمیَ شود! چرا که شما خواهید 
دانست فردی که در مقابلتان نشسته بسیار وابسته به خانواده اش 
است و شاید نتواند مستقل باشد و بدون کمک خانواده برای زندگی 

خودش تصمیم بگیرد!
آیا وابستگی یک معضل است؟

وابستگی به خودی خود بد نیست چرا که حد معمول آن نشانه  
َای از انسانیت است.  شما از محبت و عاطفه به خانواده خود وابسته 
میَ شوید، اما اگر تازه عروس هستید و به جای لذت بردن از دوران 
شیرین ابتدای زندگی با این مشکل دست و پنجه نرم میَ کنید 
کمی مراقب رفتار خود با همسرتان باشید.اگرهمسرتان در هر کار 
و تصمیمی به دهان پدر و مادرش نگاه میَ کند و از خود اختیار 
خاصی را نشان نمیَ دهد، اگر استقلال فکری برای وی بیَ  مفهوم 
است، بدانید حس وابستگی او به یک اختلال تبدیل شده است 
و باید روشی نوین را در ارتباط خود با وی برگزینید.بطور کلی 
وابستگی زمانی تبدیل به یک معضل در زندگی زناشویی می شود 
که همسر شما نتواند ثبات فکری و شخصیتی داشته باشد و مدام 
بخواهد نظرات خانواده اش را بر نظرات شخصی و شما مقدم کند! 
در این صورت است که معضل وابستگی؛ زندگی مشترک را به 
چالش کشیده و باعث می شود مشاجره و دعوا پیش بیاید و باز 
چون طرف مقابل مدام منتظر نظرات خانواده اش است، احتمال 
اینکه بر طبق میل آنها پاسخگویی یا رفتار کند وجود دارد و این 

نحوه برخورد؛ آفت زندگی مشترک است!
*وابستگی؛ مشاوره یا نظر خواهی

بی شک اگر شما به فردی که بسیار به خانواده اش وابسته است، 
بگویید که متوجه میزان عدم استقلال و وابستگی اش شده اید به 

شما پاسخ خواهد داد که قصدش صرفا مشورت، یا نظر خواهی است! 
برخی افراد انقدر غرق در وابستگی های خانوادگی خود هستند که 
هر مساله ای را به خانواده خود بیان می کنند و  حریمی برای زندگی 
زناشویی خود نگه نمیدارند و در مقابل اعتراض های شما وابسته تر 
عمل خواهند کرد! حتی ممکن است در پاسخ به اعتراض شما بگوید 
اهل مشورت و نظر خواهی است.  اما مراقب باشید افراد مشورت طلب 
در نهایت، خود به تصمیم و نتیجه میَ رسند اما اطاعت بیَ  چون و 
چرای چنین افرادی حتی در خصوصی َ ترین مسائل، مثل مسائل 
زناشویی و زمان بچهَ دارشدن، نمیَ تواند از مشورت گرفتن آب بخورد. 
دخالتَ های بی جا و حق به جانب برخی والدین مخصوصا مادر دال 
بر این موضوعاست. قطعا در جلسه خواستگاری هر سوالی که پدر تان 
از آقای داماد پرسیده توسط مادر یا پدر او پاسخ داده شده است؛ و 
این یعنی وابستگی شدید به خانواده در حد سپردن همه چیز زندگی 
خود به آنها.عوامل موثر در وابسته شدن فرد به خانواده را می توان 

چنین دسته بندی کرد:

 *مسائل روحی و روانی
معمولا افرادی که به خانواده وابستگی بیش از حد دارند، از عدم 
اعتماد به نفس رنج می برند.شاید در کودکی به آنها مسئولیت داده 
نشده باشد تا آنها با اعتماد به نفس کافی رشد کنند. شاید به او میدان 
برای بروز و ظهور خلاقیت های درونی اش داده نشده باشد و چه 
بسا در جمع تحقیر شده و هیچگونه شخصیت سازی و تشویقی در 
مقابل دیگران برای تکمیل شخصیت او توسط والدین صورت نگرفته 
باشد!به هر حال باید ریشه وابستگی در این افراد را در نداشتن اعتماد 

به نفس جستجو کرد.
دو پارامتر اساسی در شکل گیری شخصیت هر فرد عزت نفس و 
اعتماد به نفس است که پدر و مادر از کودکی به فرزند خود هدیه می 
َدهند و اگر از آن دریغ کنند فرزندی همیشه ترسان در امر تصمیم 

َگیری خواهند داشت. 
*مسائل مالی

دلیل دیگر به مسائل مالی برمی َگردد.  متاسفانه مادرانی هستند که 

به پسران خود به چشم کیف پول و بانک نگاه میَ کنند و از ترس از 
دست دادن این موقعیت یا مانع از ازدواج او میَ شوند و یا او را به حدی 
وابسته به خود نگه میَ دارند که تبعات آن در ازدواج پسر بروز میَ یابد. 

*مسائل ذهنی و درونی
بطور کلی وابستگی زمانی تبدیل به یک معضل در زندگی زناشویی 
می شود که همسر شما نتواند ثبات فکری و شخصیتی داشته باشد 
و مدام بخواهد نظرات خانواده اش را بر نظرات شخصی و شما مقدم 
کند! در این صورت است که معضل وابستگی؛ زندگی مشترک را به 
چالش کشیده می شودگاهی بعد از ازدواج ضمیر ناخودآگاه آقا، اعلان 
حضور میَ کند و وابستگی خود را بروز میَ دهد. یکی از دلایلش می 
َتواند این باشدکه او تا زمان مجردی از رفتار پدر خود الگوبرداری یا 
همانندسازی میَ کرده و خود را مردی کاملا مقتدر میَ دانسته اما به 
محض جدا شدن از خانواده دریافته فردی کاملا وابسته بوده و خود را 
پشت نقابی از شخصیت پدر مخفی کرده است. منصفانه نیست این 
روابط و ایجاد وابستگیَ ها را فقط منوط به مادران و پسران بدانیم.  به 
هر حال دختران هم نقشی در این وابستگی از طرف مادر دارند اما به 
شدت پسرها نیست چرا که یک زن بیشتر می َتواند به پسر خود تکیه 
کرده و یک پسر پشتیبان بهتری برای مادر است. بنابراین از دید مادر 

سرمایه گذاری روی پسر بیشتر جواب میَ دهد.
شیوه برخورد با خواستگار وابسته به خانواده 

اگر فردی که به خواستگاری تان آمده، در دل شما جای گرفته ولی 
دچار وابستگی به خانواده اش است، بهتر است نکاتی را در برخورد با 
وی لحاظ کنید.به او به چشم یک معتاد فکری نگاه کنید و به هنگام 

بروز اختلاف نظر از مشاجره بپرهیزید.
توجه داشته باشید که هر نوع عصبانیت یا قهر از طرف شما او را 
بیشتر به سمت مادر و خانواده اش سوق می دهد و وابستگی اش را 
بیشتر می کند! سعی کنید با محبت و مهربانی بستری برای رشد و 
پرورش قوه منطق و عقلانیت او مهیا کنید.  به طور غیرمستقیم و 
با هماهنگی افرادیکه در این حوزه متخصص هستند او را به مطالعه 
کتاب یا دیدن فیلمَ هایی با این مضمون تشویق کنید تا خود را در 
یکی از این شخصیتَ های فیلمی یا رمّانی که فردی وابسته است 
ببیند و کمی به خود بیاید.او را درک کنید و مدام او را با این تیتر که تو 
یک فرد وابسته هستی، تو نمی توانی مستقل باشی و ... خطاب نکنید. 
البته توصیه می کنیم که حتما از یک مشاور برای حل مشکلات 

احتمالی زندگی خود کمک بگیرید.

هر پدر و مادری تلاش می کند تا بهترین چیزها را 
برای فرزندانش فراهم کند، به این امید که با این چیزها 
سرمایه زندگی آتی او را تأمین کند. اما آیا واقعاً تا به حال 
به این فکر کرده اید که بهترین سرمایه ای که می توانید 
برای آینده فرزندانتان باقی بگذارید، چه سرمایه ای است؟ 

از »سر« مایه تا »سرمایه«  
داشته  داری«  »سرمایه  فرزندان  خواهید  می  اگر 
باشید، بی تعارف باید برای آنها از »سر« مایه بگذارید! 
برای این کار نیازی نیست که پول زیادی داشته باشید، 
چون همانطور که در اطرافتان دیده اید اکثر فرزندان آدم 
های سرمایه دار، مدیران خوبی برای میراث هایشان نمی 
شوند. همچنین ضروری نیست که لزوماً بچه هایتان را 
مدام از این کلاس به آن کلاس روانه کنید. تنها کاری 
که باید انجام بدهید این است که خودتان »سر« مایه دار 
باشید. اما چگونه می شود »سر« مایه دار شد و فرزندانی 

»سرمایه دار« تربیت کرد؟  
راز »سر مایه دار« شدن 

در تصور اغلب ما »سرمایه داران« کسانی هستند که 
بالأخره یک جورهایی دستشان در جیب دیگران بوده 
است. البته از آنجا که تفکر »همه این طوری هستند« 

یکی از عمده ترین خطاهای فکری است، نمی توانیم 
بپذیریم که واقعاً همه ثروتمندان این گونه باشند. از 
دیدگاه منطقی و همینطور در معادلات واقعی زندگی، 
بزرگترین ثروتمندان و »سرمایه داران« دنیا کسانی بوده 
و هستند که برای رسیدن به این مرتبه کار کرده اند، 
آن هم کارهای مختلف در مراتب اجتماعی مختلف. به 
عبارت دیگر این گروه کسانی هستند که از انجام هیچ 
کار مفید و مؤثری عار نداشته اند و »سرشان« را مایه کار 
و زندگی شان قرار داده اند. این مهمترین راز »سرمایه 

داران« واقعی است.  
کار و فرزند ما

قبول دارم. کار پیدا کردن سخت شده است. اما آیا این 
به معنای آن است که واقعاً هیچ کاری برای فرزندان ما 
وجود ندارد؟ چگونه است که جوانانی همسن و همانند 
فرزند ما صاحب زن و زندگی هم شده اند ولی فرزند ما 
به خاطر اینکه هنوز کار مناسب پیدا نکرده است سردر 
گم مانده است؟ این کاری که ما برای فرزندانمان تصور 
می کنیم چیست؟ چه شکلی است؟ اجازه بدهید تعارف 
را کنار بگذاریم و کمی صریح تر با هم صحبت کنیم. آیا 
کاری که ما برای فرزندانمان در نظر داشته و داریم، یک 

کار راحت پشت میزی با حقوق بالا نیست؟ آیا جز این 
نیست که فکر می کنیم چون فرزندمان در دانشگاه مثلًا 
حقوق خوانده حتماً و الزاماً باید در یک مرکز حقوقی 
دولتی استخدام بشود؟ اصلًا سر و کله این قصه پشت میز 

نشینی از کجا پیدا شد؟  
ما هم مقصریم

فکر می کنم دیگر وقتش رسیده که قبول کنیم ما پدر 
و مادرها در سرمایه دار نشدن فرزندانمان مقصریم. نه به 
این دلیل که پولی نداشته ایم تا سرمایه کار آنها بکنیم 
بلکه به این دلیل که »سر« مایه دار بودن را درست به 
فرزندانمان یاد نداده ایم. »سر« مایه دار بودن یعنی اینکه 
فرزندمان از کودکی یاد گرفته باشد که اهل کار باشد نه 
از زیر کار در رو، برای کار کردن برنامه داشته باشد، فکر 
داشته باشد، پشتکار داشته باشد، عزت نفس داشته باشد، 
اهل عرق ریختن باشد. و چون چنین نشد، رؤیای پشت 

میز نشینی شروع شد.   
چگونه فرزندانی کاری داشته باشیم؟ 

شدن  دار  »سرمایه«  برای  کنم  می  عرض  اینکه 
فرزندانمان ما باید از »سر« مایه بگذاریم، اینجا مصداق 
پیدا می کند. یعنی جایی که ما باید بپذیریم اول فکر 

خودمان را نسبت به کار کردن عوض کنیم. برای رقم 
خوردن این اتفاق به چند نکته زیر توجه کنیم: 

به پشت میز نشینی فکر نکنیم
عینک پشت میز نشینی را از چشمان خودمان برداریم. 
پشت میز نشین شدن، دم دستی ترین آرزویی است که 
می توانیم برای فرزندمان بکنیم. بیایید به جای این تفکر، 
به این فکر کنیم که چطور فرزندمان را زرنگ و پرکار 

تربیت کنیم.  
نفس کار را ارزشمند بدانیم

 فرزندان ما چیزهایی را که خودمان به آنها باور نداریم، 
باور نمی کنند. پس بیایید باور کنیم که رسم کار مهم 
تر از اسم کار است و این باور را به فرزندانمان هم منتقل 
کنیم که هر کاری که برای خود فرد و جامعه او مفید 

باشد و از او آدم مؤثری بسازد، کار با ارزشی است.  
هیچ شغلی را کم اهمیت نشماریم

اگر به فرض پسر لیسانسیه فلان فامیل راننده تاکسی 
شده است، با نگاه حقیر پندارانه درباره شغل او صحبت 
نکنیم. البته قبول دارم متأسفانه رسانه های ما هم در 
این زمینه مؤثر بوده اند مثلًا هر آدم وامانده و جا مانده 
ای را در نقش یک راننده نمایش داده اند در حالی که 

فیلم های خارجی از یک راننده تاکسی یا یک آشپز 
ساده یک قهرمان ملی می سازند. به هر حال اگر می 
خواهیم فرزندانمان آدم های مفید و موفقی باشند باید 

این تصورات به درد نخور را دور بریزیم.  
فرصت سازی کنیم

اوقات فراغت فرزندانمان را با مهارت های مختلف پر 
کنیم. برای مثال او را برای فروشندگی، پخش کردن 
تبلیغات بین خانه ها، تعمیرکاری دوچرخه، کارگری 
نانوایی و کارهای مختلف بفرستیم و در حالی که از دور 
مراقبش هستیم اجازه بدهیم کار کردن را تجربه کند.  

سرمان را بالا بگیریم
وقتی فرزند ما کار می کند و یا اولین حقوقش را می 
گیرد، به جای نا امید کردن او به خاطر کم بودن حقوقش 
و یا خدای نکرده سرکوفت زدن، به او بگوییم که از ته دل 

چقدر به او افتخار می کنیم.  
بیکاری را زشت تصویر کنیم 

وجدان کاری را یاد بدهیم. برای این کار لازم است 
اهل کم گذاشتن، کم فروشی و کم کاری  خودمان 
نباشیم و اهمیت این موضوع را برای فرزندمان توضیح 

بدهیم.   

آیا وابستگی یک معضل است؟

باخواستگاروابستهبهخانوادهچهکنیم؟

یک سرمایه جاودانی برای فرزندانتان رقم بزنید

چگونه فرزند مسئولیت پذیر پرورش دهید؟
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